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Nagy hírek a 
kisvilágból
nyílt napok és felvételik

Ebben a tanévben iskolánk új öt-
lettel állt elő: a negyedik osztályos 
érdeklődők számára is lehetőséget 
adott arra, hogy a bárdosos min-
dennapokba betekinthessenek. A 
számukra szervezett nyílt nap a 
szokásos óralátogatások mellett 
egyéb programokat is kínált. Ezen 
a napon, december elsején tar-
tottuk a szöszmötölőt, melybe a 
vendégek is bekapcsolódhattak, 
az aulában élőzene és tea várta a 
kicsiket és szüleiket, de az éppen 
folyó futballedzést is figyelhette, 
aki arra volt kíváncsi. A legna-
gyobb érdeklődés természetesen 
a tanórák iránt volt. 

A nyolcadikosok számára meg-

hirdetett nyílt nap a szokott forga-
tókönyv szerint zajlott: december 
másodikán a hatodik és a hetedik 
órát látogathatták az érdeklődők. 
Az elsősorban a tanulóknak szóló 
két nyílt napot a szülőknek szóló 
két tájékoztató egészítette ki.

Januárban pedig megkezdődtek 
a felvételik. 21-én a kisgimnazista, 
22-én a nagygimnazista helyekre 
pályázók jöttek iskolánkba. A ne-
gyedikesek közül hetvenen írtak 
nálunk felvételi dolgozatot, kö-
zülük egy osztálynyi jelentkezőt 
vesz fel az iskola: azokat, akik a 
márciusi szóbelin is a legjobban 
teljesítenek. A nagyoknak szó-
belizni már nem kell, a felvételi 
megírása már jórészt eldöntötte, 
hogy hova tudnak majd bekerülni. 
Hogy hányan jelentkeznek majd az 
iskolánkba azok közül, akik nálunk 
vagy máshol megírták a felvételit, 
néhány héten belül derül majd ki.

magyaros versenyek
A téli szünet után több verseny is 
várta a nyelvtan vagy az irodalom 
iránt elkötelezett tanulókat. Idén 
második alkalommal rendezte meg 
iskolánk az Implom József helyes-
írási verseny megyei fordulóját. 
Január 18-án kettőtől huszonegy 
diák mérte össze tudását gimna-
zista, szakközépiskolás és szak-
iskolás kategóriákban. A verseny 
szervezését idén is Fadilné Eizen 
Erika tanárnő vállalta magára, a 
versenyzők között pedig iskolán-
kat Vajó Viktória képviselte, aki a 

szervezés jogán a gyulai döntőben 
is részt vehet.

A Kazinczy-versenyek is ebben 
a hónapban zajlottak: a kicsik ver-
senyén idén is több volt az induló, 
mint a nagygimnazista korosztály-
ban, de a tavalyihoz képest ott 
is szép számmal jelentek meg a 
versenyzők. A két verseny célja 
nemcsak az, hogy a szép magyar 
beszéd fontosságára felhívják a fi-
gyelmet, hanem az is, hogy a zsűri 
kiválassza azokat, akik a területi, 
illetve megyei versenyeken képvi-
selik majd az iskolát. A kicsik közül 
ez a feladat vár Hadobás Titanillára, 
ötödikes tanulónkra, illetve Pataki 
Petrára a nyolcadik osztályból. Ők 
a kategóriájuk győztesei voltak az 
iskolai versenyen. A nagyok közül 
az első helyezett Bartha Csenge (11. 
a) és a második helyezett Gacsályi 
Adrienn (10. a) jutottak tovább.

Végül február elsején a Jókai-
verseny iskolai fordulóját is meg-
tartottuk: hét háromfős csapat 
közül került ki a győztes, a Tamás 
kocsmája nevű 11. a osztályosokból 
álló csapat, melyért a komáromi 
versenyen kell majd izgulnunk. A 
csapat tagjai: Antalóczy Zsanna, 
Pongrácz Dóra, Valentin Eszter.

közel a segítség
Egyre több tanulónk ebédel az isko-
lai menzán. Közülük többen vannak 
olyanok, akik a jogszabályokban 
meghatározott feltételek alapján 
ötvenszázalékos kedvezményben 
részesülnek. De van, hogy ennél 
nagyobb segítségre van szükség.

A múlt tanévhez hasonlóan a 
Nebuló Kft. idén is önkéntes fel-
ajánlást tett öt tanuló ingyenes 
étkeztetésére. Erről a diákoknak az 
osztályfőnökük adott tájékozta-
tást. Az ingyenes ebédre elektroni-
kus úton lehetett pályázni, ezekről 
a pályázatokról az iskola szociális 
bizottsága döntött. Az öt tanuló, 
aki megkapta ezt a lehetőséget, fél 
évig jogosult az ingyenes étkezésre. 
Névre és határozott időre szóló 
színes „ebédjegyük” van, mellyel 
jogosultságukat bizonyítják.

Minden félév elején újra le-
het, illetve kell pályázni, érdemes 
figyelni azoknak, akik a konyha 
által felajánlott lehetőséggel élni 
szeretnének. Wágner edina

k ö z h í r r é  t é t e t i k • www.blg.sulinet.hu

rendőrök a bárdosban?
A gyermek- és ifjúságvédelem 
egyik fő területe a bűnmegelőzés.

A bűnmegelőzés egyik formája 
pedig az ismeretterjesztő előadá-
sok tartása. Január végén rendőrök 
jöttek iskolánkba, és ilyen tájékoz-
tatókat tartottak. Volt klasszikus 
drogokkal kapcsolatos előadás is, 
de néhány olyan előadás is volt 
idén, amelyek újdonságnak szá-
mítottak. Ezekből kiderült, hogy 
a jog milyen tevékenységeket tart 
büntethetőnek, hogy hol van a 
törvényes és törvénytelen csele-
kedetek határa, ami sokszor nem 
is olyan egyértelmű. Iskolánkban 
többféle témában tartottak ilyen 
előadásokat a rendőrség munka-
társai. Ilyenek voltak például az 
internethasználat veszélyei, az 
iskolai erőszak (már az is annak 
számít, ha csak szóban követi el va-
laki), vagy az, hogy kiből és hogyan 
válhat áldozat vagy éppen elköve-
tő. Wágner Edina tanárnő, minden 
bárdososra gondolt, és akik most 
nem kerütek sorra, a következő tan-
évben találkozhatnak a „szervvel”.

A második félév terve  
– a legfontosabb időpontok –
n február 15. az érettségire va
ló jelentkezés határideje
n február 17. farsangi bál
n február 24. a felsőoktatási 
felvételi jelentkezés beadásának 
határideje
n február 29. konferencia a 20. 
századi humán tudomány tör
té netéből
n március 2–7.: sítábor
n márciusban még lesz 16 órás 
foci is
n április 3–4 fogadóórák
n április 13.: retróbuli a 13. c 
szervezésében
n április 26–28. helikonverseny
n máj. 4. zöldnap, bolondballagás
n május 5. ballagás
n május 7–11. érettségi szünet
n május 30. az országos kompe
tenciamérés a 6., 8., 10. évfolyam 
részére
n június 8. osztálykirándulások
n június 14. a 11. évfolyam kam
pánya
n június 15. utolsó tanítási nap
n július 6–12. nyári tábor
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Nyílt napra érkeztek hozzánk a nyolcadikosok 

              Nagy 
          Tamás 
    tanár úr gra-
tulál Hadobás 
               Titanillának

FoTóK: DoBroVA ZITA

A verseny 
kezdete  
előtti  
izgalmas  
pillanatok
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é d e s  o t t h o nA FILM PEREG TOVÁBB!
Megjelenés után két héttel az  
À La Bárdos már színesben  
letölthető az iskola honlapjáról:
www.blg.sulinet.hu

A Bárdos ajándéka:

Adventi est  
a Népházban

Három nappal azután, hogy meg-
gyújtottuk az utolsó gyertyát az adventi 
koszorún, iskolánk megtartotta hagyo-
mányos rendezvényét, tanulóink, volt 
diákjaink és zenész barátaik karácsonyi műsort 
adtak a Jászai Mari Színház – Népházban. : 5.

Az idén december 21-ikére eső rendezvényt 
fanfárszó nyitotta meg, majd Pleier Tamás igaz-
gató úr köszöntötte a vendégeket. Aranyat érő 
hangú népdalos lányaink karácsonyi csokra után 
a Vécseyné Kiss Ibolya tanárnő által vezényelt 
énekkar hagyományos karácsonyi repertoárjá-
val lépett fel, nagy öröm volt látni, hogy egykori 
diákunk, Taksz Lilla még mindig lelkes segítője, 
zongorakísérője énekkarunknak. A karácsonyi 
műsorok fontos bemutatkozási lehetőségek 
a mindenkori ötödikesek számára. Legifjabb 
tanulóink idén is megmutatták magukat, bájos 
betlehemi műsorukat Barkócziné Öller Gabriella, 

egyik diákunk édesanyja rendezte. Gyönyörköd-
hettünk továbbá Balambér Tamara lírai dalában, 
melyet Juhász Szabina (13. c) és orlovits Péter 
(12. d) klasszikustánc-előadása egészített ki, 
irodalmi színpadosaink szavalataiban és Sipos 
Etelka tanárnő tanítványainak elgondolkodtató 
műsorszámában, melyet Molnár Barnabás (11. 
a) kísért zongorán. Újvári Bálint (12. a) három 
csodálatos szám eléneklésével varázsolta el a 
közönséget, melyeket volt diákunk, Soós Bet-
tina és húga, Soós Brigitta kísértek gitáron. 

Bettin kívül több, már végzett tanulónkat 
is viszontláthattuk, többek között a Dö Bítlsz 
nevű zenekar tagjaiként. A zenekar tagjai (Feke-
te Balázs, Pataki Gábor, Simó Balázs és Szirmai 

Bence) mellett a produkcióban vokálosként 
jelenlegi tanítványaink is részt vettek. A zenekar 
természetesen Beatles-nótákat adott elő. A 
zenei műsorszámokat a 11. b osztály színdarabja 
követte, melyet maguk írtak és rendeztek, és 
amellyel sikeresen mosolyt csaltak mindannyi-
unk arcára. Végül, de nem utolsó sorban egy 
Ghymes-dal közös éneklésével méltó módon 
zárult a hangulatos este. 

A műsor változatos volt, és nagyon szó-
rakoztató. A nézőket ismét lenyűgözhette a 
bárdosos diákság sokrétűsége, és tanáraink is 
büszkék lehettek a tehetséges gyermekekre. 
Akik pedig kihagyták, bánhatják egy életre, 
hiszen felejthetetlen élmény volt. n

A 11. bések színdarabja mély emberi érzésekről szólt Újvári Bálintot két gitáros leány kísérte

December 3-án már alig vártuk, hogy fel-
szállhassunk a bécsi vásárba tartó buszra. 

A vértesszőlősi gyorséttermek parkolójában 
gyülekeztünk, mikor nagy csalódásunkra ki-
derült, hogy a busz csak egy órával később 
jön. Az éhes fiatalok a szabad idejüket kihasz-
nálva addig is megtöltötték üres gyomrukat. 

Majd mindenki nagy 
örömére pontosan 
kilenc órakor meg-
érkezett a busz, és 
a kis csapat elindult 
Kiss Attila tanár úr 
kíséretében.

Az első pihenőt 
még Magyarorszá-
gon tartottuk, a 
következő megálló 
már Bruck an der 
Leitha város bevá-
sárlóközpontja volt, 
ahol a találkozóhely 
megtalálása okozott 
kisebb gondot egy 
figyelmetlen csa-

patnak, és elég hosszú várakozást az időben 
érkezőknek. Egy tucat fiatal az Interspar mö-
gött kereste a buszt, de a valódi gyülekezőhely 
az Intersport mögött volt. Szerencsére a tanár 
úr rájött a félreértésre, és aránylag gyorsan 
megoldottuk a problémát. Az utazás csak úgy 
folytatódhatott tovább, hogy az eltévedt cso-

port egyik tagja bocsánatot kért a várakozásért. 
Akkor még azt hittük, ezzel vége a kirándulók 
figyelmetlenségének. Követtük tovább a ter-
vezett programot, és az első karácsonyi vásárt 
a schönbrunni kastélyparkban néztük meg. Jó 
kedvünket még az esős idő sem tudta elron-
tani. A hatalmas téren a standokon különböző 
finomságok és ajándéktárgyak várták a láto-
gatókat. Majd Bécs belvárosában kaptunk arra 
lehetőséget, hogy igényeink szerint barangol-
hassunk, nézelődhessünk. A vásár megtalálása 
sokaknak komoly akadályt jelentett, nagyban 
befolyásolta ezt a hatalmas tömeg. De ha már 
odaért, kedve szerint bárki megkóstolhatta 

Adventi kalandsorozat Bécsben

Elegancia Kecskédről:
Juhász Szabina és Orlovits Péter 
duettje is nagy sikert aratott

Dö Bítlsz – a tatabányai gombák  
bárdosos leányvokállal szólaltatták 
meg a klasszikus liverpooli slágereket



FoTóK: NAGy TAMáS

FoTóK: SZéDELI JóZSEF
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a gyerekpuncsot, amelyre a nagy hidegben 
szükség is volt. A finomabbnál finomabb édes-
ségek kísértésének nem lehetett ellenállni, most 
ezekkel csillapítottuk éhségünket.

A nap gyorsan eltelt, és közeledett az indulás 
pillanata. De a létszám megint nem volt teljes. 
A tanár úr hamar kiderítette, hogy néhány fiú 
egy másik vásáron nézelődik. Nagy izgalommal 
kerestük őket, és hamar meg is találtuk. Nem 
történt baj, de ha belegondolok, egy egynapos 
kirándulásból elég sok időt töltöttünk azzal, 
hogy olyanra vártunk, olyat kerestünk, olyan 
után szaladgáltunk, aki nem volt képes figyelni 
arra, amit a szervezők mondanak. 

A vásár persze így is felejthetetlen élmény 
volt, a város gyönyörű, és a nap végén szomorú 
szívvel, de már teljes létszámmal intettünk 
búcsút Bécsnek. barakka–magyar

•
A Mikulás tAnárAinkhoz  
is eljött

A téli szünetet megelőző utolsó tanítási nap 
már teljesen az advent hangulatában telt. Még 
az időjárás is kedvező volt ehhez, mert de-
cember legnagyobb havazása köszöntött ránk.

Az alaphangulat a reggeli órákban is érezhető 
volt, hiszen csak három tanítási órát kellett a 
műsorig „átvészelni”. Ezek az órák is jórészt 
az ünnepvárás jegyében teltek. De a Mikulást 
is vártuk már nagyon, mert hozzánk ilyen-
kor szokott – kicsit késve – megérkezni. A 
mindenkori tizenegyedikes osztályok felada-
ta, hogy köszöntsék a tanárainkat karácsony 
alkalmából, és személyre szabott ajándékkal 
kedveskedjenek nekik. Az idei évben is kitettek 
magukért a szervező osztályok, mert frappáns 
verseket és kedves ajándékokat adhatott át 
az épp ügyeletes Mikulás – aki idén utoljára 
Molnár Barnabás volt. A közönség a szokásnak 
megfelelően hatalmas tapssal jutalmazta az 
ötletes verseket, ajándékokat, a tanárok pedig 
izgalommal várták és jó szívvel fogadták a 
meglepetéseket. A hagyományokat kicsit meg 
is újítottuk az idén, mert az igazgató úr az 
iskolaközösség előtt köszöntött és jutalmazott 
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meg több olyan diákot és tanárt, akik valamilyen 
téren kiemelkedő teljesítményt nyújtottak.

A kis házi ünnepség így elég hosszúra nyúlt, 
talán ez is magyarázza, hogy elmaradt a vé-
gén a közös éneklés. Nekem, személy szerint 
hiányzott. madarász anna

Jöttünk, néztünk, 
láttunk?
rácz lászló és kiss Attila tanár úr 
szervezésében újraéledt az iskolában az 
éjszakai élet: január 27-én megtartot-
tuk a filmmaratont.

Sem a kicsik, sem a nagyok nem maradtak 
ki a jóból: az alsóbb évfolyamosoknak hat-
tól nyolcig, míg a nagyobbaknak reggel hatig 

volt biztosított a felhőtlen szórakozás. Persze 
mindez szigorú feltételek mellett zajlott, hi-
szen ha valaki részt akart venni a programon, 
szüksége volt szülői engedélyre. A vetítések 
három teremben folytak. Az érdeklődők a 
legkülönbözőbb stílusú filmek közül tudtak 
válogatni. Így volt rajzfilm, történelmi film, 
romantikus vígjáték, filmdráma, akciófilm, sci-
fi. Egy kétórás időszakban pedig csak magyar 
filmek közül választhattak a résztvevők. Tehát 
elmondhatjuk, hogy mindenki megtalálhatta 
az ízlésének megfelelő minimozit. Aki ott volt, 
tudhatja, hogy nemcsak az egész éjszakán át 
tartó filmnézésnek volt köszönhető a jó hangu-
lat. A rendezvényhez a korábbi évekhez képest 
sokkal jobban hozzátartozott a filmnézésnek 
álcázott heverészés vagy alvás. A legtöbben 
azért sokáig ébren tudtak maradni, csak fél négy 
körül csendesedett el szinte teljesen az iskola. 
Hogy még élvezetesebbé tehessük az estét, 
tanáraink hozzájárultak ahhoz is, hogy pizzát 
vagy egyéb – a létfenntartáshoz elengedhe-
tetlen – élelmet rendeljünk. Aki nem élt ezzel a 
lehetőséggel, az a csipszes zacskó zörgésével 
borzolta folyamatosan az kedélyeket.

Az iskolai közösségi élet programjaihoz tar-
tozik ez a rendhagyó éjszakai kikapcsolódás is, 
melyhez évek óta egyre többen csatlakoznak, 
idén több mint száz tanuló töltötte meg a 
mozitermeket. Persze idén is akadtak olyan di-
ákok, akik nem kimondottan a filmekért marad-
tak itt. Sokkal fontosabb volt számukra például 
a hálózsákban futkosni a folyosón, vagy „mé-

lyenszántó” gondolatokat megosztani egymás-
sal akár a filmnézés alatt is. De összességében 
elmondhatjuk, hogy a hangulatot nem sikerült 
elrontani, és az este sokak számára nemcsak 
felejthetetlen, de valóban tartalmas volt.

A szervező rácz László tanár urat is meg-
kérdeztük a filmmaratonnal kapcsolatban. Vé-
leménye szerint sajnálatos, hogy a legtöbb 
résztvevő kilencedikes volt, és elsősorban rájuk 
volt jellemző, hogy jobban érdekelte őket a 
pizza vagy a beszélgetés, mint a vetített film. 
A tanár úr számára az viszont örömteli, hogy az 
idősebbek, főleg a végzősök valóban a filmek és 
a közös program hangulata miatt jöttek.

reméljük, hogy a hagyomány még sok éven 
át folytatódni fog, de csak akkor érdemes élet-
ben tartani a programot, ha ilyenkor sem válik 
a tudásközpont alvásközponttá.

szekeres–skrinyár

Mint minden más élményt,  a sza-
lagavatót is csak néhány nappal 

később tudtam feldolgozni, kellett 
egy kis idő, hogy leülepedjenek 
az érzések és gondolatok, hogy 

egy egészként tudjam látni ezt az 
örökre szóló eseményt. És ahogy össze-
állt bennem a kép, arra jutottam, hogy 

az utánunk jövőkkel is megosztom a 
gondolataimat. – Kollár AlexAndrA

Kezdtem az elejétől az emlékeim összeka-
pargatását, hiszen már tavaly figyelmeztettek 
minket, hogy vigyázzatok, mert a szalagavató 
kemény munka lesz, rengeteg pénzt és energiát 
fog felemészteni, nézzétek meg az ideieket, és 
tanuljatok az ő hibáikból stb... Legyintettünk, 
hogy oké, rendben, majd később, ha eljön az 
ideje, foglalkozunk vele. Aztán szeptemberben 
megkezdődött a tanév, rádöbbentünk, hogy 
hoppá, tényleg ez az utolsó? Az utolsó évnyitó? 
Igen, az volt az első megdöbbenés, az első jel, 
hogy itt már nincs más, csak visszaszámlálás. 
Aztán hamar túlestünk ezen, nem is gondoltunk 
rá, elkezdődött a tanulás, majd lassan dönteni 
kellett, mit táncoljunk a szalagavatón, ki is-
mer tánctanárt, hol béreljünk ruhát, és a többi 
fontos kérdés is felmerült, de még mindig csak 
a tervezgetés szintjén emlegettük a dolgokat, 
hiszen ó, még annyira messze van, bőven lesz 
időnk mindenre.

gyors, gyors, lassú…
Eljött a második megdöbbenés, talán koppanás 
vagy a második ébresztő momentum, még-
pedig az, amikor elkezdtük próbálni a táncot. 
Tornacipőben mindenki suhan, mint a szél, de 
amikor a szokatlan, csak ünnepségre hordott 
magas sarkúban kell ugyanazokat a lépéseket 

Keserédes  
pillanatok
A szalagavató után…



Séta a pompázatos 
              Kärntner Straßén

3 Megérkezett a Bárdosba a Mikulás!
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egy filmre ébresztgetni
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Versenyeredmények
oktV-eredMÉnyek az első fordulóból to
vábbküldhető dolgozatot írt kémia tárgyból Mol
nár Barnabás (11. a) – felkészítője horváth zsuzsa; 
német nyelvből Magyarosi tünde (13. c) – felkészí

tője schwarczingerné 
Fuchs Mónika; spanyol 
nyelvből hermann eni
kő (12. c) – felkészítője 
kovács Gábor krisz
tián és Varga Mária; 
biológiából hermann 
enikő – felkészítője dr. 
sopowné Balogh elvira. 
a második fordulóba 
jutott történelemből és 
magyar nyelvből May 
anna (12. b) – felkészí
tők seffer tímea, sipos 
etelka; angol nyelvből 
Molnár Barnabás (ké
pünkön), – felkészí
tője Magi Mária; né

met nyelvből Varga Máté (12. d) – felkészítője 
ogonovszkyné tanczer erzsébet.

országos Versenyek az arany dániel 
matematikaverseny első fordulójából továbbju
tott Majoreisler Botond (9. a) – felkészítője hor
váth zsuzsa. a Varga tamás matematikaverseny 

második fordulójába jutott két nyolcadikos tanu
lónk, Wiszt Péter és Vankó dániel – felkészítőjük 
tegez rita tanárnő, valamint szelőczei dávid 7. 
a osztályos tanuló – felkészítője Csermák Júlia.

regionális Versenyek a dusza 
árpád országos Programozói emlékversenyen 
sikeresen szerepelt Molnár Viktor (12. a), számadó 
zsuzsanna (8. a) és Vankó dániel (8. a) – felkészítő 
tanáruk rajcsány Miklós.

Megyei eredMÉnyek a megyei sza
valóversenyen 3. helyezett lett Juhász zoltán (8. 
a) – felkészítője Farkas noémi. a Bolyaiversenyen 
a 8. a osztály egyik csapata 2., a másik 3. helyet 
szerzett – felkészítőjük Farkas noémi, a 7. a csa
pata 6. lett – felkészítője ogonovszkyné tanczer 
erzsébet. a kölcseyversenyen 2., a kazinczy
versenyen 3. helyezett lett hadobás titanilla (5. 
a) – felkészítője Farkas noémi.

Városi eredMÉnyek a bányászhagyo
mányi versenyen 1. helyezett lett a Bárdos csa
pata (Csonka Vivien, skrinyár alexandra, sóstai 
hajnalka, 13. c) – felkészítőjük nagy tamás. a 
városkörnyéki Bolyai János matematikaverseny
ről korcsoportonként közöljük az eredményeket: 
az ötödikesek között 1. lett hadobás titanilla 
(kőrösiFehér róbertné), a hatodik évfolyamon 2. 
kőrösiFehér Bence, 4. Macsuka Patrik (Csermák 
Júlia), a hetedikesek között 2. Mayer ádám, 4. 
darmstedter Lilla (Csermák Júlia), a nyolcadikosok 
között 1. Vankó dániel, 2. Wiszt Péter (tegez rita). 

a Bolyai matematikai csapatversenyen városi 
második helyet ért el a 8. a osztály csapata (tagjai: 
Gaszner norbert, Prigya 
Jutas, Vankó dániel, Wiszt 
Péter, felkészítőjük te
gez rita tanárnő) és a 7. 
a osztály egyik csapata 
(Pencs attila, réda Vince, 
szelőczei dávid, széplaki 
Péter). a másik hetedikes 
csapat a 4. helyet szerezte 
meg, a hetedikesek felké
szítője Csermák Júlia ta
nárnő. a Fizikász nevű 
városi versenyen a kőrösi
Fehér róbertné által felké
szített csapat (Csesztregi 
Levente, Prigya Jutas, 
Vankó dániel, 8. a osztály 

– képünkön) első lett.
sporteredMÉnyeink a leány röplab

dacsapat a Vi. korcsoportban megyei első helyet 
szerzett, majd az országos elődöntőn 3. lett. a 
fiú kézilabdások a Vi. korcsoportban megyei 
másodikok lettek. ezeknek a csapatoknak számá
ra a versenyzés véget ért, de az V. korcsoportban 
küzdő röplabdás lányok február 9i, árpád elleni 
meccsétől függ majd, hogy továbbjutnake, nekik 
még szurkoljunk!

Minderről bővebben: : www.blg.sulinet.hu
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megtenni, mindenki visszakapcsol hármas foko-
zatba, emelkedőn nem megy az ötödik sebesség. 
Ahogy egyre csak baktattunk, másztunk a 
hegyre felfelé, úgy, mint a jó vándornak is kifogy 
lassan a tarisznyája, már csak fél kenyér, aztán 
már a csücskét is elmajszolja, mi is hasonlóan 
csapoltuk meg szüleink, nagyszüleink pénz-
tárcáját, s éreztük, ezzel az energiánk is csak 
fogy, a feszültség és a stressz nő, de nincs mit 
tenni, menni kell. Ismeritek az érzést, hogy már 
nem tudjátok, hova figyeljetek, melyik ujjatokat 
harapjátok meg? Na hát ez pont egy olyan 
időszak. A tanulás nem áll meg, nincs elnézés, 
nincs szünetkérő lap, amit ha felmutatsz, akkor 
szusszanhatsz egyet. El kell kezdened felnőni a 
feladathoz, hogy megoszd a figyelmed, beoszd 
az időd, és egyszerre húsz felé koncentrálj, meg 
persze teljesíteni is mindenhol a maximumon 
kell. Bár ha jól belegondolok, már a tavalyi 
kampányhoz is hasonló képességek kellettek, 
egyszóval itt már nincs lazsálás.

Az ilyen rohanó napokban, hetekben, amikor 
minden egyes percedet kihasználod, muszáj 
kihasználnod, akkor egyszerűen nem is érzed az 
életet, nem tudod megélni az apró pillanatokat, 
csupán átszánkázol felettük, és olyan, mint 

amikor a hó min-
dent eltakar, és esé-
lyed sincs meglátni 
a virágot egy ilyen 
súlyos, nehéz lepel 
alatt, főleg ha már 
elfelejtkeztél róla, 
hogy ott van. Azt 
tanácsolom, hogy 
próbáljatok meg 
mégis szusszanni 
közben egyet, meg-
állni csak annyira, 

hogy körülnézhessetek, mi is zajlik a világ-
ban, amíg ti csak sietve teszitek a dolgotokat, 
mintegy összefolyva, nem is válnak már szét 
külön cselekvésekre, akkor kicsit nyomjátok 
meg a pause gombot. Nekem nem ment, hiába 
figyelmeztettek, túl nehéz feladatnak bizonyult.

Annyira vártuk a szalagavató napját! Hóna-
pokig készültünk a táncra, ami öt percig tartott, 
ha nézted az órád, de nekünk, akik a színpadon 
voltunk, a reflektoroktól izzadva, attól fél-
ve, nehogy elrontsuk a lépéseket, és közben 
próbáltuk megélni a pillanatot, élvezni magát 
a produkciót, nekünk mindössze tíz másod-
percnek tűnt, ha nem kevesebbnek. Ha jobban 
belegondolunk, minden így van az életben: egy 
vizsga, egy dolgozat, egy verseny, az esküvőd, 
egy állásinterjú, minden, amire hosszú ideig 
készülsz, izgulsz, szorongsz, hogy jól sikerüljön, 
amikor arra kerül a sor, hogy valóban bekövet-
kezzen az esemény, akkor pillanatok alatt elszáll, 
és a következőben már csak emlék marad.

reflektorfényben
Végül a harmadik megdöbbenéshez, az eddigi 
legnagyobbhoz a tánc előtti eseményekhez kell 
visszatérni. Így volt velem, és így lesz veletek, 

veled is, ha most nem hiszel nekem, akkor is. 
Beérsz a Jászaiba, ott van a sok elegáns osz-
tálytárs, nem olyanok, mint a hétköznapok-
ban, és akkor érzed, hogy ez most más lesz, 
ez valami különleges. Akkor még nem tudsz 
semmit, csak bátorítjátok egymást, zsizsegtek, 
izzad a tenyeretek, már négy órakor abban a 
fránya magas sarkúban álltok és vártok. Fel-
sorakoztok a bevonuláshoz, és akkor jön egy 
néma csönd, amikor annyira izgulsz, hogy a 
füledben hallod a saját szívdobogásod, aztán 
elindulsz, a lépcsőkön már pattanásig feszül 
benned az idegesség, nehogy orra bukj, majd 
megállsz a kijelölt, jól begyakorolt helyeden, és 
megint vársz. Őrjítő a szemedbe világító fény, 
meg persze, mondták, hogy fegyelmezzük ma-
gunkat, ne keressük a szülőket, de mindenkinek 
a szeme ide-oda jár, míg meg nem tapad anyán, 
apán, majd akkor kicsit lehiggadsz, jól van, itt, 
vannak, nem lesz semmi baj. Nekem személy 
szerint, amikor nyugodtnak éreztem magam, 
akkor is remegett a térdem, később apa mesélte, 
hogy azt hitte, összeesem. Majd elkezdődik a 
beszéd, az emlékeket felidéző mondatok, és 
akkor következik be az a pillanat, hogy állsz 
egy dobogón, és csak hallgatsz, hogy ez most 
rólam szól? rólunk? Özönlenek a képek, vic-
cek, jelenetek a fejedben, csak állsz, szívesen 
leülnél, mert ezt fel kell dolgozni, ezt nem 
lehet csupán említeni, ezeket ki kellene vesézni, 
hogy jaj, tényleg volt az a kirándulás, amikor… 
de nem. Nincs időd, mert akkor már a másik 
nosztalgiázós mondat jön, és hiába figyelsz, 
túl sok egyszerre. Csupán egy biztos, az, hogy 
amíg készültél a szalagavatóra, addig erre a 
pillanatra képtelenség volt felkészülni. Mert 
ott fenn a figyelem középpontjában szűkül 
össze teljesen a világ egyetlen borzalmasan 
fájdalmas és egyben rémisztő kérdéssé: Tényleg 

• www.blg.sulinet.hu





FoTóK: NAGy TAMáS

SZ
éD

EL
I J

ó
ZS

EF
 F

EL
Vé

TE
LE

I



„
6

é d e s  o t t h o n

A szalagavató nemcsak egy évfolyam-
nak okoz izgalmat: lázasan készülnek a 
végzősök, az alattuk lévő évfolyam pe-
dig mindent megtesz azért, hogy ez az 
este tökéletesen sikerüljön. A végzősök 
ekkor kapják vissza azt a gondos törő-
dést, amit az előző évben ők mutattak 
az akkori negyedikes évfolyam szalag-
avatóján. – AntAlóczy zsAnnA riportja

A mostani tizenegyedikesek is igyekeztek 
kitenni magukért. Mivel nagyon korai idő-
pontban, január 7-én volt a szalagavató, már 
akkor elkezdődött a készülődés, amikor a téli 
szünetről visszajöttünk az iskolába. Ülésrendek, 
belépők, meghívók készültek, pincérek, hosz-
teszek, rendezők osztották be a feladataikat. 
Végül pénteken az iskola auláját különféle sza-
lagokkal díszítették fel, és mind a négy osztály 
segített az ebédlő megterítésében a másnap 
esti vacsorához.

Kora este a Jászai Mari Színház–Népházban 
került sor a hivatalos rendezvényre, a végzősök 
szalagavatójára. A műsorért és az ottani szerve-
zésért Sipos Etelka tanárnő volt a felelős, de az 

ünnepség sikere nagyban 
múlt Varga Istvánné tanár-
nőn is, aki sokéves rutinnal 
irányítja az eseményeket. 
Itt nekünk, alsóbb évfolya-
mosoknak a rendezésben, 
ültetésben volt szerepünk, 
illetve narrátorként, zász-
lóvivőként, tálcatartóként, 
szavalóként segítettünk. 

Amit régebben csak az énekkarosok, testvérek 
láthattak, most számunkra is nyilvánvaló lett: 
fantasztikus hangulata van annak, amikor a te-
rem megtelik, a fények elaludnak, az oldalsó ajtó 
kinyílik, és elkezdődik a ceremónia a meghatott 
és izgatott végzősök bevonulásával. Papp Enikő 
narrációjában zajlott a műsor, amit az énekkar 
és Katona Xénia 12. b osztályos végzős beszéde 
tett változatossá. Meglepetésként hangzott 
el Vörösmarti Daniella, 12. a osztályos vég-
zős Szeljünk szivárványt! című verse. A négy 
osztályfőnök kü-
lön-külön felidézte 
az elmúlt évek em-
lékeit, és két-két 
sajátos tulajdon-
sággal jellemezte 
osztályát. Végül a 
szalagtűzésre is sor 
került.

Míg az osztá-
lyok a táncra ké-
szülődtek, addig a 
jelenlévők a múltat 
felidéző képes em-

lékfilmet tekinthették meg. Az ünnepély a bések 
palotásával majd a dések, a cések és az ások 
keringőjével folytatódott. A rendezvényt az 
iskolai bál zárta, ahol a vendégek a diákpincérek 
által felszolgált ízletes vacsora elfogyasztása 
után barátaikkal, rokonaikkal és osztálytár-
saikkal táncolhattak egészen tizenegy óráig. 
Az egész esti hangulathoz a zenét a Fekete 
Johnnyval és Tippán Józseffel megerősített 
élőzenekar biztosította.

Nemcsak az előkészületek lázas izgalma ha-
tott ránk, hanem az is érdekes volt, hogy lát-
hattuk, mi vár ránk jövőre. Láttuk a megindító 
és a felszabadító pillanatokat, de átérezni csak 
jövőre fogjuk. Találgatom, vajon mi is keresz-
tülmegyünk-e ezeken a bűvös átváltozásokon: 
leszünk-e lármás gyerekcsapatból méltó módon 
ünneplő közösség, és visszaváltozunk-e izguló 
szalagra várókból önfeledten bálozó tizenéve-
sekké a bál végére… remélem, igen, mert ezt 
az egészet csak így érdemes végigcsinálni! n

• www.blg.sulinet.hu

Vágyott, bűvös, 
zöld szalag…
A szalagavató egy tizenegyedikes szemével

nem sokára vége? Tényleg soha többé nem 
járhatok ebbe az osztályba? Nincs többé gimi, 
nincs többé morgolódás, sem nevetés, nem lesz 
olyan reggel, amikor belépek a kapun, és ezek 
az arcok várnak odabent?

nem fér bele, csak a fele…
Persze még van néhány hónapunk, de akkor 
ez a keserédes érzés elkapott, és azóta sem 
tudom a karmai közül kiszabadítani magamat, 

itt szorongat, hogy megszámlálták a napjaimat, 
mindjárt ez az egész öt év csak a múlt része 
lesz. Borzongató a jelen, hogy minden percét 
el tudd kapni, annyira nehéz, hiszen a tovább-
tanulás réme lebeg a szemünk előtt, teljesítési 
kényszerben élünk, de emellett feszít az érzés, 
hogy még csináljunk programokat, még fény-
képezzünk, menjünk együtt, töltsünk el több 
időt az osztállyal, de ezt egyszerre véghezvinni: 
mission impossible.

Tudom, hogy fenyeget a jövő, rémisztget a 
jelen sok megválaszolatlan kérdése, és kese-
rűséggel fog el a gondolat arra, hogy mennyi 
minden már csak a múlt, amiről régen azt hittük, 
sosem jön el, velünk nem fog megtörténni, de 
ti próbáljatok meg okosabbak lenni, jobban 
beosztani az időtöket, és törődni egymással! 
Sokkal több időt töltsetek együtt, mint ameny-
nyit mi töltöttünk, mert nektek még van rá 
esélyetek!  n

À La Bárdos • XXiii/2011. farsang hava
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Pompázatos ruha- és frizuraköltemények
a 13. c jóvoltából

               Kiss Attila tanár úr      
May Anna szalagját tűzi fel  4



néhány hónappal a tavaszi érettségi 
vizsgák és három héttel az erre való 
jelentkezés határideje előtt drasztikus 
változásokat vezettek be a felvételi el-
járásban. Az intézményátszervezések, 
a keretszámok és a felvételi pontszá-
mítás megváltoztatása azonban érzé-
kenyebben érintette a középiskolákban 
végzős diákokat, mint az várható volt.

Annak idején, amikor épphogy csak kiku-
kucskáltunk az általános iskola kapuján, arról 
álmodoztunk, vajon milyen lehet gimnazistá-
nak vagy tizennyolc évesnek lenni. Személy 
szerint engem már nyolcadikos koromban 
nyomasztottak a pályaválasztás gondolatával, 
de semmilyen kiindulópontom nem volt azzal 
kapcsolatban, hogy mégis hova menjek tanulni. 
Végül a gimnázium mellett döntöttem, mert úgy 
gondoltam, ott lehetőségem lesz eldönteni, mit 
szeretnék kezdeni az életemmel. Most „szala-
gos” gimnazistaként újra szembesítettek a nagy 
kérdéssel: Mi leszel, ha nagy leszel?

Persze, én is a felsőoktatásba szeretnék ke-
rülni úgy, mint sok más sorstársam. De 2012-
ben ez nem is lesz olyan könnyű. Néhány éve 
részvéttel figyeltük az akkori végzős osztá-
lyokat, de ha most belegondolok, akkor nem is 
lehetett olyan rossz dolguk. Csupán azon kel-

lett tépelődniük, melyik iskolát válasszák, vagy 
melyik az a képzés, ahol szívesen tanulnának.

Nos, a mi problémáink ott kezdődtek, még 
ősszel, hogy az eddigi 480 maximum pontot fel-
emelték 500 pontra. Ez önmagában nem is len-
ne olyan drasztikus, mert a felvételi pontjaink 
a teljesítményünktől függenek. Egyes szakokra 
a jelentkezést eddig is csak úgy lehetett, illetve 
volt érdemes benyújtani, ha a jelentkezőnek volt 
egy (vagy több) tárgyból emelt szintű érettsé-
gije, ez a lista is bővült. A maximum pontszám 
pedig kizárólag két emelttel érhető el. Az emelt 
érettségi vizsga gondolata nekünk sem új, csak 

a megemelt értéke. Emellett csökkent viszont 
a nyelvvizsgákkal megszerzehető többletpont-
szám. De ez a húszpontos probléma eltörpül 
azok mellett, amelyek még adódtak azóta.

„Ijedségre semmi ok” – gondoltam magam-
ban még tavaly. Amióta betettem a Bárdosba 
a lábamat, azóta azzal nyugtatgattak, hogy két 
évvel az érintettek érettségije előtt sorsfordí-
tó változás bevezetésére eddig még nem volt 
példa. Nos, az oktatáspolitika ebben az évben 
erre is rácáfolt. Számunkra a legnagyobb ér-
vágásról döntöttek, ez pedig a belépő létszám-
keret meghatározása volt intézményenként. 
A közel harmincnégyezer férőhelyből csupán 
kétszázötven államilag finanszírozott helyet 
biztosítanak azok számára például, akik gazda-
ságtudományokat szeretnének tanulni. A jogász 
vagy társadalomtudományi szakok állami férő-
helyeit is több ezerről néhány százra minimali-
zálták. De miért fontos ez? Nos, aki nem kerül 
államilag finanszírozott helyre, annak tandíjat, 
vagy ahogy eufémizmussal nevezik, önköltsé-
get kell fizetnie ahhoz, hogy tanuljon. Ezt sok 
tehetséges diák nem engedheti meg magának, 
és valljuk be, ők többen vannak, mint amennyi 
állami finanszírozású férőhely jut számukra.

Ugyan említésre méltó, hogy a természettu-
dományok oktatása több államilag támogatott 
férőhelyet kapott, de mégis, aki két évig pél-

dául történelmet és matematikát tanult emelt 
szinten, sőt már évek óta gazdasági szakokat 
nézegetett – velük mi lesz? Egy részük biztosan 
jelentkezik önköltséges helyekre, de akinek csak 
az érdeklődése biztos, az anyagi háttere nem, 
annak talán csak az aggodalom és a remény 
maradt osztályrészül. Ja, meg a diákhitel ígért 
megújítása.

Talán elkezdődik az oKJ-s szakmatanulás 
kora? Esetleg pont ez volt a cél? Mindenesete 
minden „szalagos” diáknak az idei nyáron meg-
változik az élete, és lehet, hogy végleg eldől a 
sorsa is. madarász anna
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Vörösmarti Daniella

Szeljünk szivárványt
Gyere és játsszunk valami újat! 
Nézzünk lepkét, szeljünk szivárványt, 
Kaparjuk földbe a satnya múltat, 
Blöfföljünk kezünkben király-párt! 

Szaladjunk, fussunk messzire, 
Nevessük ki a nagy hegyeket, 
Rajzoljunk pálcikát a Fesztire, 
vagy bajszot, vagy bármi egyebet! 

Szeljük át a régi Óperenciát, 
Fejünkön ósdi keménykalappal, 
Hagyjuk a nagyokat, a sok fricskát, 
Menjünk a határ mögé egy arasszal! 

Mímeljük a várat, a sárkányt,  
királylányt, 

Azt, hogy sose fordul télbe a nyár, 
Fessünk arcunkra görbe szivárványt, 
Míg a sok nagy a földön csak  

port kapál.
(A vers elhangzott a szalagavató  

ünnepi műsorában.)



Felvételi  
mizéria 

 
Néhány gondolat 
egyetemre jutott 
diákjainktól
előző lapszámunkban korábban végzett 
diákjaink vallotak bárdosos tapaszta-
lataikról. Most a tavaly érettségizett 
tanulók osztják meg az olvasókkal első 
egyetemi élményeiket.

„jApán szAk? MegőrültÉl?!”
Amikor azon gondolkoztam, miről is írjak 

ebben a cikkben, fellapoztam egy tavalyi á La 
Bárdost, amelyben a továbbtanulásról is szó 
esett. Néhány végzős volt a képen, és épp a 
Nagy Kék Könyvet lapozgatták. A cikk címe: Ho-
gyan tovább? Azóta mindannyiunkat felvettek 
oda, ahova jelentkeztünk. Túléltük az érettségit, 
a felvételi ponthatárok kihirdetésének katar-
tikus pillanatait, a gólyatábort, és túlestünk 
azokon a bizonyos meghatározó elsőkön: első 
tárgyfelvételi időszak, első nap az egyetemen, 
első zéhá, első óra, amiről lógtunk, stb. – van 
belőlük rengeteg. és közben bebizonyosodott, 
hogy minden csak addig tűnik misztikusnak, 
amíg az ember előtte áll. 

Hogy mire számítsatok, milyen az egye-

       Ismerkedés 
a januárban  
megjelent 
riasztó  
keretszámokkal

FoTó: DoBroVA ZITA
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tem? E kérdést illetően 
más tapasztalom nem 
lévén, csak a saját sza-
komról tudok mesélni, 
amely a japán, illetve 

általánosságban a nyelvi 
szakokról. és csakis szu-

perlatívuszokban.
Nálunk, a KrE-BTK japán szakán a nyelv-

oktatás a következőképpen néz ki: japánból 
van heti 4×90 perc (abból egy nyelvgyakorlat 
anyanyelvi tanárral), második keleti nyelvből, 
ami pedig a kínai, heti 1×90 perc. Ezen kívül 
négy féléven keresztül heti három órában bizto-
sítanak ingyen nyelvórákat angolból, németből, 
franciából, oroszból stb. a választott szinten 
(alapfok, középfok, felsőfok).

A legfontosabb, amit egy felvételizőnek a 
nyelvi szakokkal kapcsolatban tudnia kell, le-
gyen az német, angol, vagy akár japán, hogy 
nem egyenlő a nyelviskolával. A három év alatt 
az adott ország történelmétől, földrajzától, gaz-
daságától elkezdve a művészeteken keresztül 
a vallásokig mindenről tanulni, és mindebből 
vizsgázni is fogsz; ez azért elengedhetetlen, 
mert minden ország rendelkezik egy bizonyos 
kollektív tudattal, amivel az anyanyelvi beszé-
lők születésüktől fogva együtt élnek, és ha 
ezekkel nem vagy tisztában, sose leszel velük 
képes hatékony kommunikációra. (A japánokkal 
kapcsolatban például állandó félreértés forrása, 

hogy nem feltétlenül azért bólogatnak egy-
folytában mosolyogva egy tárgyalás közben, 
mert egyetértenek az indítvánnyal – náluk ez 
pusztán egy udvariassági formula…)

Továbbá, az egyetemi nyelvoktatás a gimná-
ziumival már jellegében is összehasonlíthatatlan, 
a tempóról nem is beszélve. Sajátossága, hogy 
sok otthoni tanulást, rászánt időt igényel, és 
ez a keleti nyelvekre, amiket pl. az angollal 
ellentétben nem vernek tíz évig az ember fe-
jébe napi rendszerességgel, különösen igaz. Az, 
hogy ez alatt a pár év alatt milyen szinten 
fogod elsajátítani az adott nyelvet, egyenesen 
arányos az otthon ráfordított idővel. (Például 
az órán nem gyakoroltatják veled végtelenség-
be nyúlóan az adott nyelvtanhoz kapcsolódó 
feladatokat, és nem tolódnak el a dolgozatok 
órákkal „beszéljük meg még egyszer” címen, már 
csak azért sem, mert hét nem múlhat el zéhá 
nélkül. Ami pedig a leckekészítést illeti: szaba-
don választott gyakorlat, senki sem ellenőrzi, és 
hiányáért nem jár egyes, ellenben az órán és a 
zéhában evidensnek veszik, hogy a hallgató ezt 
tudja.) Zéhá zéhát követ, hétről hétre megvan 
a megtanulandó nyelvtani anyag, olvasmány, 
szókincs és újabb adag írásjel, és rajtad múlik, 
hogy ezekből mennyit teljesítesz.

Szabadság és felelősség, az egyetem erről 
szól. Cserébe viszont kinyílik az ember előtt a 
világ, és minden új nap egy élmény.

Hubert mira
•

MÉgis ki Menjen bölcsÉsznek?
Ki nem bölcsész, nem is ember, hej! Hangzott 

gyakran a jelmondat a gólyatáborban, sok egyéb 
skandált frázis mellett. No de most természete-
sen nem a gólyatáborról szeretnék beszámolni, 
hanem arról, hogy milyen a bölcsészképzés az 
Eötvös Loránd Tudományegyetemen.

Kétségtelen, hogy évek óta az ELTE Bölcsé-
szettudományi Kara az egyik hely, ahová

 a legnehezebb bekerülni. 2011-ben a felvettek 
átlagpontszáma 440-450 között volt, ami jelzi 
a bejutás nehézségét. én személy szerint törté-
nelem alapszakon és német minoron kezdtem 
meg a tanulmányaimat szeptemberben, így 
elsősorban e kettő szakról tudok bővebb in-
formációt közölni, de természetesen a többi 
szakról is tudok némi tájékoztatást adni.

Először is tisztáznám, mi a major, és mi a mi-
nor szak. Aki felvételizik a bölcsészkarra, 
az egy alap-, más néven major szakra 
nyer egy félévre szóló felvételt. A diploma 
elvégzéséhez 180 kredit szükséges (min-
den órának megvan a kreditértéke, amit 
az adott kurzus elvégzése után szerez 
meg a hallgató, például egy ókortörténeti 
szeminárium 3 kredit… stb.) Az alapszak 
önmagában 120 kreditet foglal magába. 
További 50 kreditet többféle módon lehet 
elérni. A hallgató választhatja az alap-
szakján belüli specializációs lehetőségeket, 
illetve a szakirányú képzést (történelem 
szakon a szakirány a muzeológiát és a 
levéltárat jelenti), vagy pedig egy a karon 
belüli egy másik szak úgy nevezett „minor” 
szakját, ami olyan, mint egy fél szak, tehát 
azt a szakot „lebutítva” tanulhatja. A 
fennmaradó 10 kredit általában szabad, 
de aki tanári pályára szeretne lépni, annak 
kötelezően a pszichológia és pedagógia 
teszi ki. Ennyit a száraz tudnivalókról.

Azt az elején szeretném leszögezni, 
hogy a bölcsész csak a viccben egyenlő a 
McDonald’sban dolgozó Mr. Segíthetekkel. 
Kétségtelen, hogy az országban túlkép-

zés van rengeteg szakból 
(jog, közgazdász stb.), így 
a bölcsészekből is, de a 
statisztikák csak az or-
szágos egésszel foglal-
koznak, nem pedig egy 
egyetemmel. Az ELTE-n 
végzett bölcsészek igenis 
előnyben lehetnek több más fő-
iskola vagy egyetem hallgatóival szemben a 
munkaerőpiacon. éhező ELTE-s bölcsészt ritkán 
(vagy ritkábban) látni…

Alapvetően az egyetem teljes mértékben 
különbözik a bárdosos óráktól (már csak azért 
is, mert minden óra másfél órás). Vannak órák, 
melyekre kötelező bejárni, van, amire ajánlott, 
és végül van, amire nem feltétlenül kell bejárni. A 
szemináriumi órák azok, amik hasonlítanak egy 
gimis faktos órára, mivel ott kommunikálnak a 
professzorok a hallgatókkal. ott a csoportlét-
szám 15 fő körül mozog (plusz-mínusz 5 fő). 
Ezekre az órákra kötelező bejárni. Az előadá-
sok azok, ahol akár 200-300 fő is ülhet egy 
teremben, és hallgatja az előadót, illetve nem 
illik félbeszakítani az előadást tartó professzort, 
hacsak nem kifejezetten ő kérdezi a hallgatókat. 
Alapvetően a professzorok nem nagyképűek, 
és nem zárkóznak el a diákoktól. Amiben csak 
tudnak, segítenek, és szívesen válaszolnak a 
kérdésekre. én még nem találkoztam olyan 
professzorral, aki elküldött volna, ha kérdeztem 
tőle valamit.

A nyelvi szakok különböznek más szakok-
tól. Személy szerint én német minor szakon 
tengődök, és majdnem annyit tanulok egy 
németórára, mint más fontosabb történelem 
órákra. A legnagyobb problémát abban látom 
nyelvi szakon, hogy sok háttértudást igényel (ez 
mondjuk a legtöbb szakra érvényes). A tanárt 
már nem érdekli, hogy megcsináltad-e a házi 
feladatot, vagy hogy miért nem voltál az óráján. 
Az teljes mértékben a magánügyed. Viszont 
elvárja, hogy a feladott anyagot tudjad, és úgy 
is veszi, hogy tudod. rengeteget kell tehát saját 
magadnak otthon megtanulnod. Ez a legna-
gyobb baj a nyelvi minor szakokkal. Alapszakon 
nyilván több idő és több óra is rendelkezésre 
áll. Illetve a nyelvi órák szinte száz százalékban  
idegen nyelven zajlanak, függetlenül attól, hogy 
előadást hallgatunk, vagy szemináriumon (gya-
korlaton) nyelvtant veszünk.

Alapvetően egy szak sem könnyű. Elen-
gedhetetlen az, hogy szeresd, és érdeklődj a 
szakod iránt, különben ne gyere bölcsésznek, 
mert teljesen felesleges. Tévhit, hogy a böl-
csész szakokat bárki el tudja végezni. Aki így 
áll hozzá, az néhány féléven belül abbahagyja, 
vagy költségtérítéses besorolást kap.

Hajas csaba
•

csAk Az Angol!
Szeptember 12-én megkezdődött új életünk 

az ELTE BTK anglisztika szakán. A bosszúságok-
kal teli órafelvétel után végre elfoglalhattuk 
helyünket az előadó- és szemináriumi termek-
ben. Itt angol nyelven tanulunk irodalmat, po-
litikakultúrát, továbbá elsajátítjuk, hogy miként 
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is írjunk szemináriumi dolgozatot vagy épp egy 
beadandót tökéletes angolsággal. Igaz, a szakon 
nincs matematika, viszont meg kell birkózni a 
nyelvtudománnyal, amihez nem árt a logikus 
gondolkodás.

Első hallásra mindez nehéznek hangozhat, 
és valljuk be, az is. Úgyhogy aki csak azért je-
lentkezne anglisztikára, mert fejleszteni akarja 
a nyelvtudását, az inkább iratkozzon be egy 
nyelviskolába. Folyik a szakon komoly nyelvfej-
lesztés anyanyelvű tanárokkal, de emellett nagy 

hangsúlyt fektetnek arra, hogy az 
itt tanuló egyetemisták mély-

rehatóan ismerjék az angol-
szász kultúrát is. Ahhoz, 
hogy itt helytálljatok, az 
erős középszintű tudás 
mellett szükség van szív-

ből jövő elkötelezettségre 
az angolszász kultúra iránt. 

Ha ez hiányzik, nagyon unalmas-
nak fogod tartani az órákat.

Miért is érdemes erre a szakra menni? Igaz, 
az angol bölcsészszak, de ennek ellenére elég 
könnyen el lehet vele helyezkedni (mint ahogy 
a többi nyelvszakkal is). Jelenleg az angol a 
világnyelv, a Föld legtöbb pontján ezt értik meg, 
így aki ezt a szakot elvégzi, és megfelelő tudást 
szerez, valószínűleg el tud majd helyezkedni. 
Nagyobb esélye van persze munkát találni, ha 
egy másik nyelvet (lehetőleg ázsiait, újlatint 
vagy északit) is tanul. A bolognai rendszernek 
köszönhetően erre van lehetőség, hisz legalább 
44 nyelv közül bármelyiket felveheti a hallgató 
az ELTE-n minornak, azaz másodszaknak.

Anglisztika szak az ország legtöbb egyete-
mén és főiskoláján található, nehéz is eldönteni, 
hogy melyiket válasszuk. De szívem szerint az 
ELTE-t ajánlom. Nem azért, mert a felmérések 
szerint ez az ország legjobb egyeteme, vagy 
azért, mert ide járok. Inkább valami egészen 
más, a légkör miatt. A BTK Campusán színes 
és pezsgő élet van, mindig történik valami. A 
bölcsésztársak kedvesek és segítőkészek, ezért 
könnyű velük ismerkedni. A hallgatókon kívül 
ugyanezek a tulajdonságok az oktatókról is 

elmondhatók: ha baj 
van, segítenek e-mail-
ben vagy személyesen 
(főleg a szemináriumi 
órákon), továbbá hihe-
tetlenül nagy tudással 
rendelkeznek. Egyik 
leghíresebb oktatónk 
Nádasdy ádám, a költő 
és fordító, aki igazán 
élvezetes és izgalmas 
órákat tart a diákok 
szerint, képes a kissé 
száraz nyelvtudományt 
a világ legszuperebb 
dolgaként beállítani.

Aki tehát elköte-
lezett híve az angol 
nyelvnek és a nyelv mö-
gött álló kultúrának is, 
annak mindenképpen 

az anglisztikán a helye. A biztos bekerüléshez 
viszont keményen kell dolgozni. A szak megje-
löléséhez követelmény az emelt szintű angol 
érettségi. Ezen kívül nem árt egy nyelvvizsga 
egy másik nyelvből (ugyanis az angol nyelv-
vizsgát nem fogadják el ezen a szakon), vagy 
egy kiemelkedő eredmény az angol oKTV-n. 
Sok nehézséggel kell szembenézni már most, a 
felvételi papírok beadásának időszakában, de ha 
szívvel-lélekkel küzd az ember az álomszakjáért, 
akkor sikerülni fog. Nekem bejött.

scHeiricH zsófia
•

A pázMányról őszintÉn
„Gratulálunk, EGyETEMISTA lettél! Ha azon-

ban teljes jogú Pázmányos hallgatóvá szeretnél 
válni…” – köszi, nem kérek belőle. Ez volt az első 
gondolatom, mikor két órás sírás után kibontot-
tam a Pázmánytól kapott értesítőmet.  A kap-
csolatom az egyetemmel elég negatívan indult. 
Teljesen kiakadtam, azon kezdtem gondolkozni, 
hogyan érettségizem le újra, és jelentkezem 
át máshová. Az volt bennem, hogy mit fogok 
én egy katolikus egyetemen csinálni, ráadásul 
Piliscsabán, ami azt sem tudom, hol van.

De aztán továbbolvastam a gólyatáboros 
értesítőt, és eldöntöttem, hogy jó, elmegyek 
táborba, meglátjuk milyen is ez a Pázmány Péter 
Katolikus Egyetem.

Itt elsőnek mindenkinek minden ijesztőnek 
tűnik, de nyugi, mind egyetemi szinten, mind 

társasági szinten 
egy hatalmas 
ötöst érdemel  
egyetemünk. 

Magyar sza-
kos vagyok, így 
leginkább arról 
tudok mesélni, 
hogy ott mi a helyzet, de az

„öregebbek” sztorizgatásaiból képet kapok a 
többi szakról is. Annyit biztosan állíthatok, hogy 
nagy koponyák tanítanak az egyetemen, de 
nemcsak, hogy nagy koponyák, hanem kedve-
sek és segítőkészek. Az én alapszakos tanárai-
mat szinte kivétel nélkül imádom. Leginkább a 
helyesírástól féltem, de Gasparics tanár úr miatt 
az a csütörtöki napom fénypontja.  Jó, azért 
tudnék mondani negatívumokat is, de több 
a pozitívum. Katolikus egyetemként kötelező 
tantárgy a bibliaismeret, ami sokunknak még 
idegen, de nyitottak vagyunk… A kollégium 
légköre más, mint amit elképzeltem, viszont 
közel van mindenhez. De mihez is?

A bölcsészettudományi kar tulajdonképpen 
a bölcsészkarból és a társadalomtudományi 
karból áll. Az épületegyüttest a közelmúlt-
ban elhunyt világhírű építész, Makovecz Imre 
tervezte. Meseszép természeti környezetben 
a Pilis veszi körül. A Hallgatói Önkormányzat 
tagjairól, munkájáról csak jót tudok mondani.  
Kedd esténként kötelező program a Liget sö-
rözőbe kvízre járni, ahol a csapatokba tömö-
rült pázmányosok jó hangulatban tornáztatják 
agyukat, hiszen a győztesnek jár egy ingyen 
kör. A Liget után a Jenőben lehet folytatni az 
éjszakát egy kis biliárdozással. 

Amúgy a törzshelyünk a HK, azaz a Hallgatói 
Klub, ami az egyetemtől gyalog körülbelül öt 
percre található. Imádok ott lenni, iszonyat jó 
a társaság. A klubnál kötelező megemlítenem 
Lacikát, a klub irányítóját, és Norbit, a klub sza-
kácsát, akik mindig vidámmá teszik a napomat. 
Pázmány-napon a hely tele volt Pázmány-pul-
csis emberekkel, mert nekünk ilyenünk is van. 

Összefoglalva, a Pázmány jó hely! Nem 
kell tőle félni! Jó társaság, szép környezet, 
kedves tanárok. én imádom, bibliaismerettel, 
kolival, mindennel együtt. Fölösleges volt két 
órát nyafognom, hiszen ma már teljes jogú 
pázmányosként kijelenthetem, hogy Piliscsaba 
a Pázmánnyal együtt kibérelte a szívem egyik 
csücskét.

A Szent Istvánról elnevezett 
Stephaneum a Pázmány nagy-
előadóját (auditorium maximum) 
rejti. A zseniális épület Makovecz 
Imre tervei szerint 1995–97-ben 
épült

bányai cseperke

A Múzeum körúti épület korábban 
       a Pázmány-egyetem, majd az 
              ELTE természettudományi kara
                       volt,  napjainkban pedig a
                            bölcsészkarnak ad otthont 
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egy csillogó cÉ betű

Amit csak a 
Corvinus adhat…

A munkaadó pupillája tágul a C betűs diplo-
ma láttán – tartja a büszkeséggel vegyes vicc 
a Budapesti Corvinus Egyetemen. Még ha ez 
túlzás is, valami igazság mégis lehet benne. 
Egy felmérés szerint, melyet a nemrég lekö-
szönt rektor minden lehetséges alkalommal 
idézett, ha egy cégvezetőt megkérnek, hogy 
10-es skálán jellemezze, mennyire szeretne egy 
adott egyetem végzett szakembert alkalmazni, 
rendszerint 9-et ad egy volt corvinusosnak. A 
kutatás szerint ezzel a Közgáz Magyarországon 
a legnépszerűbb egyetem, de ennél is többet 
árul el, hogy a második helyezett átlagosan 
három pontot kapott.

Aztán azt is mondják sokan, hogy ide beke-
rülni nehéz, aztán meg csak ülünk a büfében. 
Igaz, hogy a gimnázium kötöttsége után meg-
döbbentő a szabadság, ami rászakad az emberre 
a felsőoktatásban: eldöntheted, hogy alszol-e 
délig, vagy esetleg lelépsz az óráról, amint a 
legközelebbi kocsma, bevásárlóközpont kinyit, 
itt senki nem fogja számon kérni, hol voltál. 
Mert senkit nem érdekelsz, van a hozzád ha-
sonlóból – szaktól függően – 70-250 másik. De 
azt sem kérdezi meg senki, mi a baj, ha rosszul 
nézel ki, és ha nem értesz valamit, a tanárok 
vagy válaszolnak az emailedre, vagy inkább nem.

A szóbeszédből igaz, hogy Közgázon nin-
csen az órák nagy részén katalógus, mint a 
Pázmányon, ha elkésünk, akkor sem zárnak ki a 
teremből, mint a Zrínyin, nem szórják ki az év-

folyam nagy részét az első vizsgaidő-
szakban, mint a műszakisoknál, és 
nem tanulunk éjjel-nappal, mint 
azok, akik orvosnak készülnek. 
Egyszerűen felnőttként kezelnek 
minket, akinek már nem szüksé-
ges megmondani az örök igazsá-
gokat. De ha nem élünk a kínálkozó 
lehetőséggel, amelyekből – valljuk be – itt 
van a legtöbb, csúnyán megjárhatjuk. Az csak 
egy dolog, hogy vizsgaidőszakra mindenki rájön, 
a szabadság egyben felelősség is: ha nincs jegy-
zeted, akkor szívességet kell kérni, hogy adjon 
neked valaki, aminek a viszonzását jobb esetben 
megúszhatod egy tábla csokival, rosszabban 
egy kis anyagi áldozattal, és csak remélni le-
het, hogy az anyag olvasható és érhető. De 
annak az esélye is megvan, hogy a szemedbe 
mondják, hogy sose láttalak még, azt hiszed, a 
rabszolgád vagyok? 

Ugyanakkor az, aki nem tanul, és nem ért 
a szakmájához, nincs észnél, hogy kapcsola-
tokat építsen, csatlakozzon a sok-sok diákkör 
egyikéhez, jó szakmai gyakorlatra menjen, vagy 
külföldön töltsön egy fél évet (egy másik felmé-
rés szerint a Corvinusnak van a legtöbb külföldi 
kapcsolata, így itt a legnagyobb az esély, hogy 
valaki Erasmus-ösztöndíjas lehessen), azon nem 
fog segíteni a cirádás C betű sem, ha egyszer 
végez.

Ezek után ki menjen a Corvinusra? Először 
is az, aki képes okosan élni a szabadságával. 
Másfelől az sem árt, hogy ha valaki gazdaság-
elemző vagy pénzügy-számvitel, de még egy 
könnyebb gazdaság-menedzsment szakra akar 
jelentkezni, matek faktot választ. Mert valóban: 

egy jó nyelvvizsgával, töri vagy angol 
emelt érettségivel felveszik a je-
lentkezőt, de megfelelő ismeretek 
híján a második matematikaórát 
sem fogja érteni, nemhogy a 

továbbiakat, vagy az erre épülő 
tárgyakat.
De ha valaki csak akkor szeret 

számot látni egy könyvben, ha az évet 
jelent, és ragaszkodik a Corvinushoz, emellett 
még a nyelveket is kedveli, akkor a nemzetközi 
tanulmányok a jó választás. A ködös, de – valljuk 
be – jól hangzó elnevezés egy olyan szakot takar, 
amely elvégzése (mármint az alap- és a mester-
képzésé is, a BA önmagában semmit nem ér!) 
után a Külügyminisztériumban vagy más mi-
nisztériumok nemzetközi kapcsolatokkal fog-
lalkozó osztályain, nemzetközi szervezetekben 
(például az EU és az ENSZ különböző szakosított 
intézményeiben) helyezkedhet el, vagy folytat-
hatja a doktori iskolában, és egy-egy térség 
szakértőjévé képezheti magát. rengetegen, sőt 
mondhatni többségben vannak azok, akik telje-
sen más úton folytatják. Ugyanis a képzés alatt 
mindenből tanítanak egy kicsit: történelmet, 
politológiát és nemzetközi kapcsolatok elmé-
letét, különféle jogágakat, közgazdaságtant és 
pénzügyeket, és ami a legfontosabb, nyelveket.

Így olyan széleskörű műveltséget lehet sze-
rezni, ami, ha kellő talpraesettséggel párosul, 
lehetővé teszi, hogy a csillogó C betűvel teljesen 
más munkahelyekre is jelentkezhessünk, mivel 
ma már a legtöbb cég továbbképzi az alkal-
mazottait, a diplomát csak a tanulási készség 
jelének tekinti.  szűcs ágnes
(BCE TK, nemzetközi tanulmányok, MA I. évf.)

Marie d’Agoult grófnő 
visszaemlékezése:

Hosszas gondolkozás 
után döntöttem úgy, hogy 
itt, a párizsi elmeklinikán ér-
zelmileg összetörve, életem 
hatvanharmadik évében a 
nagyközönség elé tárom 
Liszt Ferenchez fűződő 
kapcsolatomat.

A régen elmúlt botrá-
nyok a szökésünkkel kap-
csolatban és az együtt 
töltött éveink még most is 
tisztán élnek bennem  így 
negyvennégy év távla-
tából is. Bár életem korai 
szakaszát a szülői szigor és 
irányítás alatt éltem át, és 
így visszatekintve a későb-
biekben elkövetett hibáim is 
az önállóságra való törek-
vésem miatt következtek 
be.

A nagyvilági élettel a 
kapcsolatom a nálam tizen-
öt évvel idősebb férjemmel, 
Charles Louis Constance 
d´Agoult gróffal kötött 
házasságommal kezdő-

dött. Gazdag párizsi nőként megengedhettem 
magamnak, hogy színielőadásokat és többek 
között hangversenyeket rendezzek a házamban. 
Egy ilyen alkalom során találkoztam Vele először. 
Teljes mértékben elbűvölt zongorajátékával, 
ezért is kértem fel többször, hogy - legfőképp 
a hölgyek örömére - szórakoztasson minket a 
szalonomban. Végül 1832-ben döbbentem rá, 
hogy elért engem is az úgynevezett „Liszt-igé-
zet”. Nem sokat kellett várnom, és megtudtam, 
hogy ő is ugyanígy érez irántam. Eleinte plá-
tóinak indult a szerelem, hisz nekem családom 
volt, de nem tudtam visszafojtani az iránta 
érzett szerelmemet. Így kezdődött a viszonyom 
Liszt Ferenccel.

Ez alatt az idő alatt sok mindent megtudtam 
róla. Többek között azt, hogy kilencéves korától 
csodagyerekként emlegették, hisz már akkor is 
mesteri szinten zongorázott, és hogy tudását 
többek között a híres zongoraművésztől, An-
tonio Salieritől szerezte. rengeteget mesélt 
nekem az életéről, és boldog voltam, mikor 
együtt lehettem vele, de ennek az időszaknak 
legidősebb lányom, Louise halála véget vetett. 
A tragédiám rádöbbentett arra, hogy ilyen fia-
talon és szépségem teljében nem pazarolhatom 
el az életem egy idős férfi mellett gazdagon, de 
boldogtalanul.

A kezdő lépésre akkor szántam el magam, 
mikor teherbe estem Liszttől. Az ő javaslatára 

A Liszt Ferenc-
emlékév lezárása

Antalóczy zsanna alábbi 
 írása egy országos  
  pályázatra készült, mely 
  a liszt-évhez kapcsoló- 
 dott. Augusztus végén 
 hirdették ki az ered- 
  ményt, és az írás benne 
   volt a legjobb országos 
    tizenkettőben. hama- 
     rosan egy antológiá- 
       ban is szerepelni fog, 
         és hangoskönyv 
           formájában is meg 
              fog jelenni.
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felvállaltam kapcsolatunkat, és nagy felhábo-
rodást keltve elszöktem vele Franciaországból 
Bázelbe. Egy éven keresztül éltünk Genfben 
addig, amíg lányunk Blandine meg nem szüle-
tett. Ez az időszak lehetőséget adott nekünk 
arra, hogy igazán megismerjük egymást, és 
észrevegyük közös vonásainkat. Mindkettőnk 
életében volt egy meghatározó személy. Az 
enyém Goethe volt, míg az övé Beethoven. Az 
íróval még nagyon kicsi lányként találkoztam 
Frankfurtban, és még a mai napig emlékszem, 
ahogy szőke hajamat megsimogatta, és vala-
hányszor fölidéztem, emléke mindig erősebbé 
és jobbá tett. Liszt elbeszélése szerint a legna-
gyobb motivációt Beethoven – ahogy ő nevezte 

– „felszentelő” csókja adta. Liszt segítségével 
újra zongorázhattam és énekelhettem, amire 
addigi életem során nem jutott időm.

De ekkor kellett rádöbbennem, hogy milyen 
ember is ő valójában. Nem számoltam azzal, 
hogy annyit lesz távol, és gyermekünk nevelése 

az én vállamra szakad. A becsvágya 
nem ismert határokat, és azt hitte, 
hogy a hölgyhallgatóságból ké-
pesek leszünk megélni. Elismert 
művész volt, de nem keresett 
annyit, hogy el tudja tartani 
a családját, és jószerével az 
én vagyonomból éltünk. Nem 
sokkal később el kellett utaz-
nunk Genfből, és visszatér-
tünk Párizsba, ahol George 
Sanddal közös szalont vezet-
tem. 1839-ben Itáliába költöz-
tünk, és nyár elejétől egészen 
október végéig ott is maradtunk. 
Liszt munkái miatt nem sokáig lak-
tunk egy helyen. Bellaggio érintésé-
vel Milánóban, Velencében, Firenzében 
majd végül rómában laktunk.

Vándoréletünk alatt még két gyermekünk 
született: 1837-ben Cosima és két évvel később 
Daniel. Gyerekeimet már próbáltam úgy nevelni, 
hogy ne nagyon hasonlítsanak az apjukhoz, 
mert Liszt modora, viselkedése az évek során 
sokat változott. Kezdetben én egy visszafogott, 
zseniális zongoraművészbe szerettem bele, de 
az idő múlásával be kellett látnom, hogy egy 
szenzációhajhász, fondorlatos és pénzéhes fér-
fivá vált. Túltengett benne a magabiztosság és 
a hiúság. állítása szerint a hölgyek a Dantéhoz 
hasonló arcvonásait nagyon kedvelték, és azért 
fordította mindig féloldalasan a zongorát, hogy 
az arcéle érvényesülhessen. Néhány előadásán 
kezdetben én is részt vettem, de az alábbi okok 
miatt alábbhagyott a lelkesedésem. Sokan pa-
naszkodtak rá, hogy túl erősen üti a zongorát, 
ami így nem kevésszer tönkre is ment, de ő csak 
azt válaszolta, hogy így hitelesebb előadást tud 
nyújtani. Ezek után tisztázódott bennem az is, 
hogy már nem ad mások véleményére, nem úgy, 
mint régen. A kapcsolatunk az idő múlásával 
csak romlott. Ennek következtében már nem 
tudtam bízni benne, és mikor különböző höl-
gyekkel való közelebbi kapcsolatairól kezdtek 
pletykálni az emberek, már nem tudtam, kinek 
higgyek. Ezen nők közé tartozott Belgiojoso 
hercegnő, Lola Montez és Marie Duplessis.

Kapcsolatunknak nem tett jót a folytonos 
különélés, és mikor 1838-ban egyedül hagyott 
Velencében a gyerekekkel, hogy elmehessen 
Bécsbe jótékonysági koncertet adni a pesti 
árvízkárosultaknak, akkor döntöttem el, hogy 
végleg szakítanunk kell, mert már nem bírtam 
a folytonos színészkedést és bájolgást a nagy-
közönség előtt. 1839-ben elváltunk egymástól, 
de akkor még reménykedtem, hogy a pénzügyi 
gondjaink megoldásával újraéleszthetjük a ben-
nünk nyugvó parázst.

életem rendezése végett visszaköltöztem 
a családomhoz Párizsba. Kibékültem a csa-
ládtagjaimmal, és folytattam Liszt előtti éle-
temet, de már új ambíciókkal. Daniel Stern 
néven cikkeket írtam a Presse című lapba, és 
saját pénzen szalont nyitottam. Mindeközben 
Liszt Európában koncertezett. Sokszor csat-
lakoztam hozzá, és három nyarat is együtt 
töltöttünk Nonnenwerthen, a rajna egyik szi-

getén. Az újrakezdést követően viszont 
újra előjöttek a régi problémák, és 

mindketten a végleges szakítás 
mellett döntöttünk. Semelyikünk 
sem tudott volna stabil hátteret 
biztosítani a gyerekeknek, ezért 
közös megegyezés alapján ők 
Liszt édesanyjához kerültek.

A külön töltött évek során 
kevésbé tartottuk a kapcso-
latot. Néhányszor váltottunk 
csak levelet gyermekeink sorsa 
felől. Lisztben viszont megint 

nagyot kellett csalódnom. Közös 
lányunk, Blandine és fiúnk, Daniel 

halálát követően nem nyilvánította 
ki részvétét azzal az indokkal, hogy 

túl akar lépni a múltunkon, és sebzett 
szívemet a tragédia után még azzal is sújtotta, 

hogy eljegyezte Sayn-Wittgenstein hercegnőt. 
Liszt Ferenc nélküli éveimet cikkek pub-

likálásával töltöttem, és írtam egy könyvet 
magunkról. Ahogy a Nélidában, vagyis az 1846-
os könyvemben is olvasható, Lisztet kemény 
kritikákkal illettem, és súlyosan bíráltam, de az 
akkor volt... Ma már más a véleményem, más 
szemmel látom a dolgokat, így az őrület határán, 
család és barátok nélkül, egy intézetbe bezárva, 
magányosan. Szomorú óráimban előveszem 
levelét, amit még akkor írt, mikor szeretett, és 
összeszorult szívvel olvasom…

Marie! Marie!
ó, hadd ismételjem meg százszor e nevet, 

három napja velem élt, fojtogatott, lángra lob-
bantott. én nem írok neked, nem, én melletted 
vagyok. Látlak téged, hallak téged... Öröklét a 
karjaidban... Mennyek, poklok, minden benned 
van és a mindennél is több... A kicsinyes, óvatos, 
szűkös valóság nekem már nem elég. A teljes-
ségig kell megélnünk életünket, szerelmünket, 
bánatunkat…! ó! Azt hiszed rólam, hogy képes 
vagyok az önfeláldozásra, a tisztaságra és a 
kegyességre, ugye hiszed? Erről most ne essék 
több szó... A te dolgod, hogy kérdezz, hogy 
levond a következtetést, hogy megválts, ahogy 
jónak látod. Hadd legyek őrült, tébolyult, hiszen 
semmit, az égvilágon semmit nem tehetsz ér-
tem. Jó nekem, hogy most hozzád szólhatok.

Ennek így kell lennie! Így kell lennie! n
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Liszt Ferenc előtt a bécsi báli publikum gőgös érdek-
telenséggel hallgatta a jobbnál jobb muzsikusokat. Az 
ő dallamaitól viszont szinte megrészegültek a hölgyek

Hlotyák Anna (13. c) akár ilyennek is képzelheti el 
Marie d’Agoult portréját. Műveivel már a Bárdos 
Gimigalériájában is találkozhattunk
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A valódi beugró
– aki megmentett egy  
színházi előadást!

különleges előadásban lehetett részünk 
a jászai Mari színház Viharos éjszaka 
című előadásán, ugyanis a szereplők 
között feltűnt iskolánk egyik tanulója. 
lapunk munkatársa a 10. c-ben tnuló 
csizmadia edinával beszélgetett.

Szerencsésnek érezhetem magam, hogy is-
merem Edinát, és főleg azért is, hogy megnéz-
hettem első színpadi szereplését. Mivel „beugró” 
szereplő volt, rengeteg tennivalója akadt az 
előadása előtt, amiről nekem is mesélt. 
•  Mi volt a legnehezebb feladatod az 
előadás előtt?

– Megtanulni beszélni és cigizni egyszerre. 
Még soha nem dohányoztam az előadás előtt, 
ezért elég sokat kellett gyakorolnom, hogy 
valóságos legyen. Az előadás előtt két héttel 
tudtam meg, hogy a szerepet átírták rám, ezért 
onnantól kezdve minden próbán cigivel a ke-
zembe kellett beszélnem.
•  Ezek szerint a szövegtanulás nem volt 
nehéz feladat.

– Nem, szerencsére. Folyamatosan próbáltam 
a jeleneteket, még azelőtt is, hogy kiderült, én 

játszom el a szolgalányt. Így végül egész jól 
megragadt a szöveg, és nem kellett vele olyan 
sokat foglalkozni.
•  Mik a terveid a színházzal?

– Két éve vagyok tagja az orfeusz társulatnak, 
de már előtte oviban és általános iskolában is 
sokat szerepeltem. Igaz, eleinte csak verset 
mondtam, később azonban kisebb előadások-
ban is felléptem. Mindenképp szeretnék még 
a színháznál maradni. Gimnázium után pedig 
a színművészetire menni. A jövőmet nem is 
tudnám elképzelni a színház nélkül.
•  Mesélnél nekem arról, hogyan kerültél 
a társulathoz? 

– általános iskolás voltam, amikor felaján-
lották nekem, hogy bevennének a társulatba, 
de aztán kiderült, hogy még túl fiatal vagyok 
hozzá. Azt mondták, hogy ha már gimis leszek, 
akkor beléphetek. Amikor elkezdtem a gimná-
ziumot, az volt az első célom, hogy bekerüljek 
a társulatba. Felkerestem, akit csak tudtam, és 
végül elirányítottak a megfelelő emberhez, így 
sikerült bekerülnöm, és azóta is a társulatban 
vagyok, és a többi tag szeretné, ha még sokáig 
ott is maradnék.
•  Egy különleges szerepet kaptál ebben a 
darabban. Milyen közös vagy éppen eltérő 
tulajdonságaid vannak az általad játszott 
Spiridonnal?

– Először a közös tulajdonságokkal kezdeném. 
Spiridonhoz hasonlóan én is minden egyes al-

kalmat kihasználok 
arra, hogy olyan 
dolgot c siná l-
jak, ami nekem jó. 
Ezen kívül nagyon 
életvidám vagyok 
csakúgy, mint 
Spiridon karakte-
re. Ezzel szemben 
furcsa volt a sze-
rep, mert soha 
nem kerültem még 
olyan helyzetekbe, 
mint a darabban. 
Gondolok itt a do-
hányzós jelentre 
és arra a jelentere, 
amikor a darab 
egyik szereplője, 
Téns úr megvert. A 
tulajdonságok ellenére nagyon szeretem ezt a 
szerepet, és nagyon remélem, hogy a későbbi 
előadásokon is én játszhatom Spiridont. 
•  Nagyon köszönöm, hogy válaszoltál a 
kérdéseimre, és további sok sikert a szín-
házban.

érdemes volt elmenni erre az előadásra, Edina 
nagyon ügyesen játszotta a szerepet, de beval-
lása szerint „nincs kis szerep, csak kis színész, 
ma Hamlet, holnap statiszta, de mindenkor 
művész”. pongrácz dóra

• www.blg.sulinet.hu

szeptember 30-tól volt látogatható 
a Magyar nemzeti Múzeumban az a 
kiállítás, amely André kertész mun-
kásságát mutatta be.  A nagyközönség 
kertész vintázsai és az általa jóváha-
gyott kópiák között barangolhatott 
több termen keresztül.

André Kertész – azaz Kertész Andor – fo-
tográfiája „gondolkodik és minket is elgondol-
kodtat”. Ezt olvashattuk a kiállítás termének 
ajtaja mellett.  A művész képeinek fontossága az 
alkotó gazdag érzelemvilágában rejlik, és abban, 

hogy Kertész egész 
életében hű maradt 
szemléletmódjához.  
Első fényképezőgépét 
1912-ben kapta, 1914-
ben pedig már újszerű, 
éjszakai fotókat készí-
tett, alkotásai eltértek 
az időszak uralkodó 
irányzataitól. Fotóit 
először 1917-ben je-
lentették meg. 

A József nádor 
termek ajtaján be-
lépve először meglepődtem, mert egy 
nagyítót kaptam: az első teremben ta-
lálható képeket csak ezzel láthattam 
rendkívül kis méretük miatt. Itt Kertész 
magyarországi tartózkodásának esemé-
nyeiből és katonaságából kaptam ízelítőt. 

1925-től viszont tizenegy éven át már 
Franciaországban élt Kertész. Ekkor hozta 

létre a „hiány portréját”, amelynek lényege, 
hogy a fotós többet sejtet, mint amennyit 
megmutat, és így szinte életet lehel a tárgyakba. 
Megörökített árnyakat, játszott a fényekkel, és 
előszeretettel készített képeket éjszakai világí-
tásban. Az országban három év alatt ismertté 
vált, 1927-ben pedig az egyik galéria már kiál-
lítást rendezett képeiből. Ezekben az években 
vált Kertész az avantgárd fényképezés vezető 
alakjává, és ezzel együtt könnyen jött a hírnév 
és a csillogás. Ő lett a nemzetközi modernizmus 
képviselője, és ő kezdeményezte a fotóriportok 
készítését. Ebben az időszakban több olyan kép 

is készült, amelyeket barátai 
vagy művésztársai lakásán 
vagy műtermeiben készített. 

Az 1930-as években két 
könyv is megjelent, amelyek 
André Kertész fotóit tartal-
mazták. Bölöni György Az 
igazi Ady című könyvének 
illusztrációit ő készítette, és 
kiadták saját albumát is (Pá-
rizs André Kertész szemével), 
amelyben Kertész a fény vá-
rosát szubjektív nézőpont-
ból mutatja meg. A kiállításon 

ezekből a könyvekből is láthattunk néhány oldalt.
A fotós sokoldalúságát és szabad alkotói 

énjét mutatja, hogy az ágyon heverő műlábtól 
kezdve a birkák fotózásán keresztül a mezte-
len nők torz szemszögből való megmutatásáig 
(Torzulások című sorozat) minden hétköznapi 
és szokatlan vagy hétköznapiságában szokat-
lan témát megörökített (például kéményekről 

Az objektív 
szubjektív  

világa
André Kertész  

retrospektív

zsenik voltak a hazánkból 
kivándorolt és zsenik az itt 
maradt fotográfusok. nyuga
ton vált világhírűvé kertészen 
kívül Brassaï Gyula, robert 
Capa, Munkácsi Márton és 
Moholynagy László. nemcsak 
fényképészként, de fotótech
nikai feltalálóként is jelentős 
dulovits Jenő fizikatanár 
munkássága. itthon alkotott 
maradandót – többek között – 
Vámos László és Fényes tamás.





készített sorozatot). Képes levelezőlapokat 
is készített, ezeket barátainak és családjának 
küldte el egy-egy üzenettel. 

Amikor New york-ba költözött, eleinte hí-
rességek otthonait fényképezte, majd a Vogue 
magazinnak készített divatfotókat, és segített 
robert Capa könyvének tervezésében. Az itt 
töltött éveit nagyban meghatározta a magány, 
ekkor rengeteg olyan képet készített, amelyek-
nek ez volt a fő témája. életének utolsó éveiben 
pedig – felesége halála után – a polaroidok után 
kezdett érdeklődni.  Alkotói munkásságának 
egyik csúcsa, hogy önálló kiállítása volt a velen-
cei Fotográfiai Biennálén, és megjelent Hetven év 
fotográfiája című könyve is – több másik mellett.  

A kiállítás Kertész tudósító és illusztrációs 
korszakával zárult, és – még mielőtt kiléptünk 
az ajtón – egy, a művész életéről készült filmbe 
is belenézhettünk. Maradandó élményt jelentett 
a kiállítás!

Búcsú  
Garas Dezsőtől
kétezer-tizenegy december 30-án el-
hunyt garas dezső, a nemzet színésze. 
ez a hír megdöbbentette az egész orszá-
got, hiszen halálával az egyik legkivá-
lóbb magyar színészt vesztettük el.

Garas Dezső azon 
kevesek közé tarto-
zott, akik elmondhat-
ták magukról, hogy 
szinte az összes szí-
nésznek járó magyar 
elismerést megkapták. 
Garast 2000-ben a 
Nemzet Színészé-
nek választották, de 
emellett sok más díjat 
és kitüntetést kapott, 
többek között Kos-
suth-díjat és Jászai 
Mari-díjat, utóbbit 
kétszer is neki ítélték. 

Garas Dezső 1934-
ben született, akkor 
még a Grósz családne-
vet viselte. Családjából 

senki sem foglalkozott színészettel, de Garas 
tehetségére már iskolás korában fény derült. 
Előszeretettel szórakoztatta osztálytársait, 
úgymond ő volt az osztály bohóca. Csodálatos 
humorérzékét a későbbiekben sem vesztette el, 
sőt súlyos betegsége ellenére is vidámnak és 
szellemesnek mutatkozott.

Színház- és filmművészeti tanulmányai után 
először a Nemzeti Színházban lépett fel. Ek-
kor ismerkedett meg Törőcsik Marival, akivel 
nemcsak, hogy számtalan filmben és szín-

padi műben játszott 
együtt, de életreszóló 
barátságuk jelentősen 
befolyásolta mindket-
tőjük életét.

Garas ezek után 
nem sokkal a 
filmek világába 
is belekóstol-
hatott, mivel 
1954-ben meg-
kapta első film-
beli szerepét 
(Ifjú Schnapsz) 
Makk Károly 
Lilomfi című 
alkotásában. A 
fanta sz t i ku s 
színészgárdát 
mozgató film-
ben emlékeze-

tes epizódszereplő lett. Persze ez csak 
a kezdet volt, mert innentől kezdve ren-
geteg filmes és színpadi szerep várt rá. 
Leghíresebb filmjei között találjuk a Két 
emelet boldogságot, a régi idők fociját, 
a ripacsokat, amelyben Kern Andrással 
tűnt fel a mozivásznon, illetve ide sorolhatjuk 
Szabó Magda híres regényéből, az Abigélből 
készült tévéfilmsorozatot is. Utolsó filmje 2011-
ben készült el Világjobbítók címmel. Szomorú 
tény, hogy ha a mai gimnazista korosztályt 
megkérdezzük, tudják-e ki volt, a többség a 
nagyszerű alakítások helyett legfeljebb az élet-
képek című teleregényből ismeri.

A filmművészeti sikerek mellett azonban 
nem szabad megfeledkeznünk Garas Dezső 
színpadi munkásságról sem, hiszen olyan híres 
írók műveiben mutathatta meg tehetségét 
és sokszínűségét, mint Shakespeare, Molière, 
Dosztojevszkij, Madách Imre vagy rejtő Jenő. 
élete során többek között feltűnt a Madách 
Színházban, a Katona József Színházban és 
a Vígszínházban is, fontos tagja volt a 
sajnos rövid ideig működő Művész Szín-
háznak, de végül 2004-ben visszatért 
a Nemzeti Színházhoz, és még tavaly 
decemberben is a ennek színpadjáról szó-
rakoztatta rajongóit. Bár úgy tervezte, 
hogy végleg visszavonul, Törőcsik Mari 
kérésére még egyszer utoljára fellépett 
Fejes Endre és Presser Gábor Jó estét 
nyár, jó estét szerelem! című darabjában. 

Garas Dezső amellett, hogy kiváló 
színész volt, rendezéssel is foglalkozott. 
rendezőként először Eduardo De Filippo 

Ezek a kísértetek című darabjában próbálta ki 
magát. Később több mű rendezésére is felkérték, 
Az ember tragédiájából a hagyományos változat 

mellett a bábszínházi adaptáció elkészítését 
is neki köszönhetjük, továbbá az ő nevéhez 
fűződik a Legényanya című magyar vígjáték is.

Garas úgy tervezte, hogy idén áprilisban még 
egyszer utoljára színpadra lép Törőcsik Marival 
és Varnus Xavérral. A sors fintora, hogy vese-
betegsége miatt megkérte Törőcsik Marit, ha 
esetleg egészsége nem engedné, hogy fellépjen, 
tartsák meg az előadást egy róla készült fény-
képpel a kezükben. Akkor ezt még nem vette 
komolyan, hiszen bizakodó volt betegségével 
kapcsolatban, de sajnos az élet közbeszólt. Az 
áprilisi előadás fájdalmas emlékezés lesz, mert 
a tervek szerint Garas Dezső kérése teljesül: 
mementó lesz arról, micsoda hiány a magyar 
színjátszásban az ő elvesztése. rácz réka
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Garas dezső alakja leginkább két nagy 
szereppel forrott össze sándor Pál két film
jéből. az egyik a régi idők focija (1973) 
főhőse, Minarik ede, a mosodás, aki úgy 
keresi a megváltó csapatot, mint hilario a 
mesterlövészeit, mert itt is óriási a tét: egy 
álom – a Csabagyöngye sC bejutása az MB 
ibe. a másik a ripacsok (1981) stock edéje, 
aki megpróbálja méltósággal elviselni a 
munkájából és egy barátságból való kizárá
sát, és ami talán még ennél is nehezebb, azt, 
mikor lehetősége van mindkettőbe vissza
kerülni. az edék mellett sokáig emlékezni 
fogunk még Gothár Péter szamárköhögés 
című filmjéből (1987) az apára, aki 1956 
október–novemberében igyekszik egyben 
tartani – ha már az országot nem lehet – 
széthullóban lévő családját.

itt NEM kér  
BoCSáNAtot 
SENki! (SzAMár-
köhöGéS, 1987)

EGyEDül NEM MEGy 
(ripACSok, 1981)

kEll EGy CSApAt!
(réGi iDők foCiJA, 

1973)

fülöp luca

 A KéPEK ForráSA: INTErNET
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Témánk a Mission Impossible 4, azaz a „Fan-
tom protokoll” címet viselő legújabb Tom 

Cruise-féle lehetetlen küldetés. Sokat vártam a 
filmtől, hisz ez már alcímet is viselt, de csalód-
nom kellett. Úgy tűnik, hogy az első film (1996-
ban készült) óta, tényleg lehetetlen küldetés 
ezt a filmet normálisan folytatni. A második 
egy katasztrófa volt, a harmadik már a látvány 
terén jobbat nyújtott, de még mindig sok jogos 
kritikát kapott. Tehát volt egy kis remény arra, 
hogy a negyedik rész még jobb lesz. Az első 
film kitartó rajongói azóta is keresik annak az 
élményét, keresik a kapcsolódási pontokat, és 
azt, hogy mivel menthetik a folytatásokat. 

Tehát a negyedik rész története. Kezdőkép: 
Magyarország, Keleti pályaudvar, egyetlen 
hibával, hogy a Keleti pályaudvar közelében 
egyetlenegy toronyóra nincs, de kedves ren-
dezőnk, Brad Bird (Hihetetlen család, L’ecsó) 
tett oda a magyar közönség örömére, és még 
nem is a MáV gyönyörűséges vonatai szere-
pelnek tíz másodpercre a filmben, nem tudom, 
most örüljünk, vagy bánkódjunk. Majd lelövik 
az egyik ügynököt, és ellopják a titkos iratokat 
tőle, ennyi is volt a történet Magyarországon.

Következő kép: Moszkva, Hunt ügynök bör-
tönben, és társai jönnek kiszabadítani, ami elég 
viccesre sikeredett, hisz hősünk nem akar sem-
miképp barátja nélkül kijönni, így elbajlódnak 
vele egy darabig, de végül is sikerül kijutniuk. 
Majd kapnak egy feladatot, hogy a Kremlből 
kell a csapatnak ellopnia az atombombák indí-
tókódjait. De hiba lép fel, feltűnik a fő gonosz 
(Michael Nyqvist „Kurt”), akitől mindenki retteg, 
és egy nyílt rádiócsatornán jelenti Huntnak, 
hogy kész a feladattal, a Kreml aláaknázva, ezzel 
azt a látszatot kelti, mintha hőseinkkel lenne. 
A Kreml felrobban, és az IMF-et (Impossible 

Mission Force) felosztják, mivel mindenki ter-
roristának tartja őket.

A történet innen kezd érdekes lenni, hisz 
Huntnak fű alatt kell cselekednie, nincs segítség, 
csak arra a három emberre számíthat, aki vele 
van. A csapat akkor egy kütyüzseni (Simon 
Pegg „Benji”), aki mindent fel tud törni, egy 
dögös csaj (Paula Patton „Jane”), aki csak azért 
van itt, mert az ő barátját ölték meg nálunk, és 
még egy pasi (Jeremy renner „Brandt”), akiről 
kiderül, hogy miatta halt meg Ethan felesége, 
és hasonló kiképzett ügynök, mint maga Ethan. 
Ezzel a maroknyi csapattal kerekedik fel Ethan, 
és menti meg a világot egy globális atomhábo-
rútól. Ezzel nincs is semmi baj, de majd elárulom, 
hogy sikerül ez neki.

Nos, indulunk Dubaiba, ahol a Kalifa to-
ronyban szállásozik a csapat, ahol egy cserét 
próbálnak lebonyolítani. Nem öltöznek be, nin-
csenek maszkok, mert nem sikerült csinálniuk. 
Ez a sorozat attól volt híres, hogy maszkokba 
öltöztek a hősök, saját identitásukat meg-
másítva dolgoztak, de ez az eddig fontosnak 
gondolt elem teljesen eltűnik ebben a filmben. 
Természetesen a csere előtt még be kell törni a 
torony központi szerverébe, azaz fel kell mászni 
11 emeletet. Ki más, ha nem hősünk vállalkozna 
rá… kap egy csodakesztyűt, ami megtartja, 
és odatapad az üvegre, de persze elromlik a 
csodatechnika, így puszta kézzel mászik. Le-
felé már egy ugrással oldja meg, amit elvét, és 
majdnem leesik, végre látszik, hogy azért kezd 
már öregedni ügynökünk. Mindent feltesznek 
arra lapra, hogy nem ismerik a cserepartnerek 
egymást és őket sem, és a lehetetlennek tűnő 
feladatot kisebb problémák árán szerencsére 
megoldják. De a gonosznak leesik, hogy Hunt 
ügynök, így utána fut, de annyira ám, hogy 

még a homokvihart is képes lefutni, és a jó és 
gonosz harcát BMW-k harca követi szokásos 
autóösszetörős jelenetekben.

Majd hőseink egy sejkhez mennek, mert nála 
is vannak titkos adatok, oda is egy vadonatúj 
BMW prototípussal. Itt is problémákba ütköz-
nek, de legyűrik, a kompjúterzsenink leállítja a 
rendszert, így az újonnan bejövő csapattagunk 
(Brandt) leveti magát a mélybe, és megáll a 
föld felett pár centire. Ezzel a jelenettel nem 
lenne semmi baj, ha nem lett volna ez a jelenet 
anno Hunt ügynöké. Ki ne emlékezne az első 
részből arra a jelenetre, mikor a számítógép-
szobába leereszkedik, megcsúszik a kötél, és a 
föld felett alig két centire megáll? A jelenet a 
film egyik védjegyévé vált, olyan, mint például 
a Matrixban a golyóelkerülős jelenet, és nem 
csak hogy nem Hunt ügynöké ez a jelenet, 
ami megint csak jelzi, hogy azért már öregszik, 
hanem nincs kötél, ahelyett egy mágnes tartja 
meg Brandtet, teljesen odavész a hatás, átvesz 
mindent a technika.

és lassan itt a vége, nem sikerül a csapatnak 
megakadályoznia, hogy a gonoszunk kilője a 
rakétákat, és a Föld elpusztul. Na jó, nem. (De 
aki meg akarja nézni, most ne olvassa tovább!) 
Mert az utolsó percekben, a vég előtt, Ethan 
elkezd vele verekedni, először alulmarad Ethan, 
el van törve a lába, mindenhonnan folyik a vér 
belőle. Ekkor jön a nem várt fordulat. Az, amit 
én a filmtörténelem egyik legnagyobb ostoba-
ságának tartok: a gonoszunk leveti magát 30 
méter mélybe. De komolyan, ki csinál ilyet? ott 
vagyok, a csapat nem tud mit tenni, nálam a 
rakétaindító kódja, ki van lőve a rakéta, erre a 
180 IQ-val rendelkező gonoszunk, aki mindent 
véghezvitt, leveti magát, és zuhan vele a táska 
is, amiben a megállítás kulcsa van. Komolyan azt 

A folytatás 
folytatása:  
lehetetlen  

küldetés
olcsóbb, ha ezt elolvasod,  

megnézni teljesen felesleges
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gondolta, hogy nem veti magát utána Ethan? 
Már csak fél perc volt a „sikerig”! A helyében 
ledobtam volna a táskát, és még fél percig ve-
rem a vérző, eltört lábú Hunt ügynököt. De nem, 
ő leugrik, Ethan pedig egy BMW-be beleülve 
leveti magát, a jó BMW-légzsák pedig meg-
védi őt a töréstől. Katartikus élmény… Innen 
már egyre érik a nézőt a megkönnyebbülések. 
Egyrészt mindjárt vége a filmnek, másrészt a 
csapat újabb megbízást kap, kiderül, hogy Ethan 
felesége nem halott, csak ő rendezte meg neki, 
mert így nem volt biztonságban mellette, és 
egyáltalán nem Brandt a hibás haláláért, majd 
pedig feltűnik az első résztől kezdve szereplő 
jó barát, társ (Ving rhames „Luther”), akit az 
egész film alatt hiányoltam.

Néhány tanulság van azért, amit levonha-
tunk a film alapján. Egy: tuti hogy a BMW 
támogatta (ha leveti magát vele az ember 30 
méter magasról, akkor is megvéd), kettő: foly-
tatni még mindig nem tudják, hiába cseréltek 
rendezőt; három: frizuratéren is elég nagy bajok 
vannak... A film megtekintését személy szerint 
nem ajánlom annak, aki szereti a MI-filmet, 
mert szerintem csalódás, de aki csak egy át-
lagos akciófilmre vágyik, amely nem a James 
Bond-féle álomvilág, az talán megtalálja benne 
a számítását. szédeli józsef

Az alcímben idézett sor első olvasásra 
semmi ellentmondást nem tartalmaz, 
hétköznapi értelemben használva telje-
sen érthető kifejezésekből áll. Azonban 
filozófiai tekintetben olyan kérdéseket 
feszeget, amelyeket már számos nagy 
gondolkodó felvetett: milyen időtar-
tamot értünk a „most” kifejezés alatt? 
hogyan követik egymást a „mostok”, 
mint az idő egységei? Milyen viszony-
ban állnak egymással?

Arisztotelész szerint a „most”, vagyis 
a jelen határfogalom, a múlt és a jövő 

határát jelöli. általában „most” alatt az adott 
időpillanatot értjük, azonban a pontos hosszú-
sága meghatározhatatlan. Ha a „most” kifeje-
zést a jelen jelölésére használjuk, akkor minden 
„mostot” egy újabb „most” kell, hogy kövessen, 
így a „most” mindig más jelenre utal, különben 
minden egy időben történne. Ezért végtelen sok 

„most” létezik a nagy görög filozófus szerint. 
Ebből arra következtethetünk, hogy a „most” 
az idő nem mérhető alapegysége.

Ezzel ellentétben Szent ágoston Vallomások 
című művében rámutat, hogy semmilyen más 
idő nem létezik, csak a jelen. Ugyanis a múltat 
jelenként éltük meg valamikor, ezért jelenként 
emlékezünk vissza rá, a jövőt pedig jelenként 
képzeljük el. Így Szent ágoston szerint három 
idő létezik: jelen a múltról, jelen a jelenről és 
jelen a jövőről. Ez a szemlélet megfelel annak 
az elméletnek, miszerint az idő jelenek, vagy-
is „mostok” végtelen, folytonos sorozata. A 
kérdés az, hogy ezek a jelenek hol léteznek, 
léteznek-e egyáltalán, és hol helyezkednek el 
egymáshoz képest. Ha az időt párhuzamos 
síkok sorozataként képzeljük el, akkor az elmúlt 

jelenek megelőzik és 
a jövendőbeli jelenek 
követik a tényleges 

„mostot”. Ez a kép vi-
szont azt feltételezi, 
hogy a párhuzamo-
san létező jelenek 
egymás mellett él-
nek. Vajon lehetsé-
ges, hogy például 
maga Arisztotelész 
is egy párhuzamos 
jelenben, idősíkban 
él, az ő „mostjában”? 
A párhuzamos „mostok” elmélete önmagában 
hordozza a következő kérdést: lehetséges-e 
az átjárás a jelenek között? A Szent ágoston-i 
időfilozófia nem zárja ki ezt a lehetőséget sem.

Kis irodalmi kitekintés: Az időutazás gondo-
lata számos irodalmi műben jelent már meg. ray 
Bradbury Mennydörgő robaj című novellájából 
is kiderül, hogy a szerzőt is foglalkoztatta a 
téma. A novella főhőse egy vadászaton vesz 
részt, melynek „úticélja” a dinoszauruszok kora. 
A vadásztársaság garantálja az ügyfeleinek, 
hogy lelőhetnek egy valódi T-rexet. A hivatásos 
vadászok, a túravezetők mindig olyan áldozatot 
választanak ki, ami már amúgy is hamarosan 
megdöglött volna, így nem befolyásolják az 
események alakulását. Ugyanis semmilyen nyo-
mot nem szabad hagyni a múltban, mert soha 
nem tudhatjuk, hogy egy fűszál leszakítása 
milyen változást okoz a jövőben. A főhős a 
novellában eltapos egy pillangót, és ezzel az 
egész világ sorsát megváltoztatja. A műben 
Bradbury akarva-akaratlanul a párhuzamos 
idősíkok elméletét jelenítette meg, hiszen az 
időutazás csak akkor lehetséges, ha az elmúlt 

„mostok” nem semmisülnek meg, hanem valami-
lyen formában fennmaradnak. Bradbury szerint 
tehát az idősíkok nagyon szoros kapcsolatban 
állnak egymással, hiszen a legkisebb változtatás 
a múltban előreláthatatlan következményekkel 
járhat. Bradbury nyomán az időt leginkább 
egy nagyon hosszú matematikai egyenlethez 
hasonlíthatnánk, amelynek a második lépésé-
ben elírt vagy megváltoztatott előjel az egész 
folyamatot gyökeresen megváltoztatja.

Egy újabb nagyon fontos kérdés merül fel a 
párhuzamos idősíkok elméletével kapcsolatban: 
van valaki, aki az egész folyamatot átlátja? Léte-
zik valaki, aki egyszerre látja az összes „mostot”, 
benne tetteinket és következményeiket is? A 
kereszténység szerint Isten, minden élőnek és 
élettelennek a teremtője mindent lát és mindent 
tud. A református egyház, azaz a kálvinisták 
még ennél is tovább mennek: az előre elren-
deltetés tana kimondja, hogy Isten előre tudja, 
hogy ki fog elkárhozni, és ki fog üdvözülni. Első 
olvasásra ez a szabad akarat korlátozásának tű-
nik, viszont ha a párhuzamos idősíkok elméleté-
vel egybevetjük, akkor arra következtethetünk, 
hogy Isten valószínűleg „csak” minden döntés 
minden lehetséges következményét láthatja. 
Az ember élete ugyanis minden időpillanatban 
két lehetséges kimenetelű döntések sorozata: 
minden egyes kérdés igennel vagy nemmel 

megválaszolható. (Megtegyem a következő 
lépést az ajtóig? Igen vagy nem? rátegyem a 
kezem a kilincsre? Igen vagy nem? Lenyomjam a 
kilincset? Megint csak két lehetséges választás.) 
Tehát Isten, a legfelsőbb mozgató, a sors, vagy 
ki miként nevezi, minden időpillanatban átlátja 
az összes hasonló „igen-nem” döntés minden 
következményét. Ezek alapján a jövő nemcsak 
idősíkok sorozata, hanem végetlen sok elágazás 
egymásutánja is. Vajon a soha be nem követke-
zett jövők is léteznek valahol? Hiszen nem tud-
juk, hogy a rengeteg lehetőség közül valóban mi 
fog megvalósulni. Persze a legfelsőbb mozgató, 
Isten létét nem bizonyítja sem a predesztináció, 
sem a párhuzamos síkok elmélete, csak érdekes 
ilyen aspektusból is megvizsgálni a kérdést.

A jövő érdekes felépítésének vizsgálata után 
térjünk vissza a múlthoz. A múlt definíciója 
Szent ágostonnál nem egyértelmű. A neves 
gondolkodó azt vallja, hogy a múlt valójában 
jelen volt valamikor. Viszont a múltnak mini-
mum három típusát lehetne megkülönböztetni 
a Szent ágoston-i felfogás alapján: a múlt, amit 
ténylegesen megélhettem jelenként, a múlt, 
amelyről személyes elbeszélésekből szerezhet-
tem információt (maximum két emberöltőnyi 
időtartam), és a múlt, amely csak történeti 
forrásokon keresztül ismerhető meg a számom-
ra. Ez a három múlt az egyén szempontjából 
lényegesen különbözik, ha a múltat egy elmúlt 
jelenként definiáljuk, akkor Nagy Sándor hábo-
rúi nekem nem a múlt részei, mivel soha nem 
élhettem meg őket jelenként. Ennek ellenére 
nyilvánvaló, hogy az ókori csaták is a múltban 
történtek. Nyilván ugyanez a szakaszos beosz-
tás igaz a jövőre is, azzal a különbséggel, hogy a 
jövő nem lesz megismerhető számunkra a földi 
élet során (legalábbis két „fajtája” biztosan nem).

Mindent összefoglalva az idő „mostok”, azaz 
jelenek végeláthatatlan sorozata, amelyek rend-
re követik egymást. Az elmúlt, jelenlegi és eljö-
vendő „mostok” között feltételezhető kapcsolat 
van, hiszen a cselekedeteink és következménye-
ik összekötik őket. Lehetséges, hogy az idősíkok 
rendjét egy külső erő határozza meg, aki vagy 
amely ismeri az összes esetleges végkimenetelét 
a tetteinknek. Nem tudjuk azonban, hogy a 
jelenek, „mostok”, avagy az idősíkok milyen 
formában léteznek azután, hogy megtörténtek, 
vagy azelőtt, hogy bekövetkeztek volna. Ha 
mindezt végiggondoljuk, egészen más jelentése 
lesz a címben szereplő szavaknak: „Most múlik 
pontosan…” may anna

tér  
és  

i dő
„Most múlik pontosan…”
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kétezer-tizenegy december 4-én, szom-
baton a kék duna rádió műsorában a 
bárdos lászló gimnázium minden tanu-
lójának és tanárának szólt az örökzöld 
sláger: don’t Worry, be happy! sajnos 
az előző napi Mikulás-kupa olyan sok-
kot jelentett a közösségnek, hogy bobby 
McFerrin sem segíthetett, de azért há-
lásak voltunk Wiszt petinek, aki ezzel 
a dallal akart minket vigasztalni.

Az idei Mikulás-kupát ismét nagyon vár-
tuk, és természetesen szerettünk volna újfent 
diadalmaskodni az árpád felett. A diákok iga-
zi tomboló arénává alakították a Földi Imre 
Sportcsarnokot erre a délutánra. A csarnok 
teljesen megtelt szurkolókkal, már a meccs előtt 
fantasztikus hangulat uralkodott.

A kisfiúk mérkőzése izgalmas küzdelemmel 
kezdődött, de a második félidőre leült a mérkő-
zés. Katona Károlyt, a csatárunkat nem sokszor 
sikerült megjátszani. Nagy Péter Jakab egyéni 
tehetségéből adódóan került kétszer gólhely-
zetbe, de ezek kimaradtak. Az ellenfél is nagyon 
akart, de nekik sem jött össze a gól, pedig több 
lehetőségük adódott. Így az első mérkőzés után 
0-0-lal vonultak le a csapatok, és akkor még 
reménykedtünk…

Ezután a lányok mérkőzése következett. A 
legelején mintha jégkorongot néztünk volna, 
annyi bodicsek történt a pályán. Bár a mi lá-
nyaink kapufát rúgtak az első félidőben, mégis 
az árpádosok szerezték az első gólt, miután 
játékosuk egy hosszú szóló végén a kapuba 
gurított: 0-1. Nem is sokára érkezett aztán a 
második gól, de megint nem a mi részünkről. 
Egy jó nagy kavarodás végén a mi kapunkban 
kötött ki a labda. Sajnos a harmadik gól emlé-
kezetes marad, de nem pozitív szempontból: 
Paul robinson-i lukat rúgott kapusunk, és ezzel 
a góllal kialakult a végeredmény: 0-3. Ha a 
lányok kicsit eltökéltebben és figyelmesebben 
játszanak, jobban megnehezíthették volna az 
ellenfél dolgát. A védekezés nem állt össze, és 
támadásban is keveset nyújtottunk, csupán a 
magára hagyatottan küzdő Zöld Zsuzsanna 
jutott el egy kapufáig. A lányok így nagy feladat 
elé állították a nagyfiúkat. Győzni kellett volna 
nekik, méghozzá három góllal! Hatalmas teher 
nehezedett Lengyel Gáborékra.

Ennek a feladatnak akartak megfelelni a 
fiúk, úgyhogy nagyon belekezdtek. rögtön a 
33. másodpercben Magyar Attila góljával ve-
zettünk is: 1-0! Utána mindkét csapat mindent 
beleadott, de a kapusok kiválóan védtek. Wiszt 
Attila többször is góltól mentette meg csapatát. 

Minden poszton megfelelően játszottunk. ám a 
nagy igyekezet kapkodássá vált, és az ígéretes 
helyzetek kimaradtak. Az árpád csapatát egyre 
jobban felbátorította, hogy egy emberként 
védekezve, foggal-körömmel küzdve útját állták 
az újabb gólnak.

A második félidőben viszont fordult a koc-
ka. Az árpád néhány ellenakciót vezetett vil-
lámgyorsan a védekezésre nem koncentráló 
csapatunk ellen. Az egyikből gól is született. 
Ekkor a csereként beállt Giricz Martin előbb 
nagyot védett, de utána a kapufáról szeren-
csésen kipattanó labdát az ellenfélnek csak a 
kapuba kellett pöccinteni, és egyenlítettek. A 
gól után még inkább kitámadt a Bárdos, és saj-
nos egy eladott labda után ismét gólt szerzett 
az árpád. Az ellenfél játékosa egy az egyben 
vihette Giriczre, és higgadtan be is lőtte csapata 
második találatát. Hiába szurkolóink biztatása, 
ilyen mélyről sajnos nem lehet visszajönni. Pedig 
a fiúk mindent megtettek érte.

Azért tombolt a nézőtér, amikor egy újabb 
szép összjáték végén ismét gólt szerzett Ma-

gyar Attila, de ez már csak szépségtapasz volt. 
Persze a meccs rendkívül izgalmas volt, nem 
szűkölködtünk az ütközésekben sem, sőt még 
a Gáspár testvérpár is összecsapott a pályán, 
mivel Dávid az árpádban, ádám pedig nálunk 
játszott. A nagyok küzdeni akarásból jelesre 
vizsgáztak, viszont ekkora hátrányból szinte 
lehetetlen lett volna visszajönni. A csapat azért 
érdemel elismerést, mert szinte reménytelen 
helyzetben sem adták fel, ám a hibákat éppen 
a nagy igyekezet okozta.

Csodálatosan megkoreografált táncainknak 
hála a hangulatra mégiscsak adnék egy ötöst, 
de a futballunk sajnos közel sem érdemel ennyit. 
Jövőre a lányoknak sokkal többet kell beleadni, 
a fiúknak pedig kiaknázni a lehetőségeket.

Hajrá, Bárdos, hajrá, tudásközpont! n

k i P r i C h  J ó z s i  a z  i s t e n !

Don’t 
worry,  
be happy!

Vigaszkeresés a 
Mikulás-kupa 
után

Vankó Bence

Nagy Péter Jakab bombáz  
az Árpád kapujára

A kép hitelesen örökíti meg  
az árpádos leányok  
nyomasztó fölényét

Mészáros Józsi óriási 
bombája is célt tévesztett

NAGy TAMáS FELVéTELEI


